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Milí čtenáři, 
toto číslo našich Chlumeckých listů si
jistě pročtete ve stínu, ale v teple někde
na verandě, na zahradě, či přece jenom
večer doma na gauči. Přeji pěkné čtení.

V květnu jsme hostili během víken-
du milou návštěvu ze slovenské dru-
žební obce Valaská. Tato obec se na-
chází na úpatí Nízkých Tater asi deset
kilometrů od města Brezna a má téměř
4.000 obyvatel. Pan starosta Juraj přijel
s manželkou, s tajemníkem a svým pa-
nem radním, ale také přivezl skupinu
skvělých hudebníků a sborových zpěvá-
ků. 20. května přijely dva plné autobu-
sy devítihodinovou cestou unavených,
ale veselých lidí, ubytovali se a ještě
jsme jim stihli zabezpečit noční pro-
hlídku zámku Karlova koruna. V sobo-
tu dopoledne jsme je vyvezli za pamě-
tihodnostmi do nedaleké Kutné Hory
a odpoledne začal společný koncert je-
jich dechovky s tou naší v Loretě, samo-
zřejmě za krásného počasí. Bylo to ta-
kové pohlazení na duši, alespoň já jsem
to tak vnímal. Po krásném představení
ihned navázala Muzejní noc pod tak-
tovkou paní Heleny Krátké. Slovenská
družina se poté skutečně bujaře dru-
žila s tou naší na společenském veče-
ru v Říhově domě. I naši protagonisté
z chlumecké dechovky „sa skvelo za-
bávali“, a to je dobře. V neděli jsme
bratry Slováky protáhli Loretou, Klicpe-
rovým domem, základní školou i škol-
ní jídelnou a okruh městem jsme za-
končili na koupališti, byZ zatím silně
připomínalo staveniště. Rád touto ces-
tou předávám pozdravy od pana kole-
gy starosty Juraje všem Chlumečákům.
Příští rok by měli být s nějakým pro-
gramem na řadě naši družební kole-
gové. Já osobně bych, bude-li zájem,
poslal do jejich krásné přírody děti z na-
ší školy. Ještě uvidíme.

Poslední květnový týden proběhla
Noc kostelů a pan farář Pavel Seidl při-

pravil se svým kolektivem velmi dobrý
program. Návštěvníci kostelů vyslechli
mnoho zajímavého z historie, pojíma-
jící několik století, ale mohli zhlédnout
i vzácné a drahocenné církevní relikvie,
které byly střeženy naší městskou po-
licií před slídivými zraky pobertů.

Až budete číst tyto řádky, oprave-
né koupaliště by mělo být v provozu.
Nikdo nezaručí, jaké bude počasí, ale
jistě si nové koupaliště najde své oblí-
bence. Cena vstupného je bezkonku-
renčně v regionu nejnižší, a přitom jsme
v posledních dnech vybudovali i dvo-
jité hřiště na plážový volejbal, které je
variabilně přestavitelné na plážový fot-
bal. Písek je oslnivě bílý a opálená těla
krasavic a svalnatých mládenců se zde
budou jistě dobře vyjímat. Do velkého
koupaliště je instalován chrlič vody
a v nerezovém brouzdališti je taktéž.
U tohoto brouzdaliště jsme vybudovali
oblázkovou pláž s honosným chorvat-
ským názvem „Brela“, kde budou i ně-
jaké komponenty dětského hřišZátka.
Na mnohých plochách ještě zapěstová-
váme trávníky, a proto prosím návštěv-
níky koupaliště o toleranci omezení
vstupu na některé úseky, které ještě
před pár dny byly staveništěm. Restau-
race na ostrově bude samozřejmě ne-
kuřácká. Pronájemce restaurace ručí
za to, že po ukončení provozu bazénu
po devatenácté hodině nikdo do vody
nepoleze, a neměli by se sem stahovat
podnapilí opilci. Nikdo nestojí o to, aby
nám takoví lidé špinili vodu, na ploše
rozbíjeli půllitry, případně, aby se tam
nějaký boreček neutopil. Naše koupa-
liště bude zase po dlouhé době patřit
mezi ta nejhezčí a měli bychom se ho
snažit chránit a udržovat, aby vydrže-
lo co nejdéle. Všem lidem, kteří se na
jeho výstavbě podíleli, bych chtěl vy-
seknout hlubokou poklonu, protože
provedené práce zde nebyly vůbec jed-
noduché. Nyní jde o to, abychom si tu
zjednali pořádek a udrželi kvalitu vody.

Nyní bych se zmínil pár větami o pro-
vozu naší městské knihovny. Měla by to
být druhá největší knihovna po té hra-
decké a v roce 2010 jsme zde registro-
vali 833 čtenářů, z toho 273 dětí. Za rok
se půjčí cca 57 000 dokumentů a knih,
z toho 15 000 časopisů. Chlumecká kni-
hovna má ve svém fondu 34 000 svaz-

ků knih a odebírá periodicky 66 titulů
časopisů. Rozpočtovaná částka na roč-
ní nákup knih a časopisů je 220 000 ko-
run, za což se koupí 1000 nových knih
a uvedené časopisy. Služeb knihovny
v roce 2010 využilo 13 500 návštěvní-
ků, kteří si půjčili knihy, využili služeb
internetu a navštívili některou z po-
řádaných akcí. Jednou ze zcela nových
služeb je on-line služba. Jedná se o vy-
hledávání v katalogu, prodlužování vý-
půjček ve čtenářském kontu přes in-
ternet. Toho využilo 3 200 návštěvní-
ků. Roční půjčovné pro dospělého je
100 korun, pro děti 50 korun. Město
však prodělá na provozu knihovny roč-
ně cca 1 600 000 korun, což je bilan-
ce velmi neutěšená. Chlumecká kni-
hovna se umístila v žebříčku knihoven
měst s počtem obyvatel 5 000-10 000
na úžasném čtvrtém místě, co se ná-
vštěvnosti týče. Tímto dokladuji, že se
Město stará o vynikající servis pro čte-
náře nejenom z Chlumce nad Cidlinou,
ale i ze spádového regionu.

Mateřská škola Beruška oslavila
v červnu své neuvěřitelné 120. jubi-
leum. Byl jsem s panem místostarostou
přítomen malé slavnosti, které se účast-
nili i bývalí zaměstnanci školky, a jistě
všichni konstatovali, že děti mají krás-
né prostředí jak v interiéru, tak na dvo-
ře, který Město konečně dokoupilo od
majitelů Rezonanční pily a.s. Rád to
znovu tvrdím: i tato naše školka se rov-
něž stala takovým mercedesem mezi
těmi východočeskými. Příště zase vý-
znamně pomůžeme té naší druhé škol-
ce U Zámku, i když ta je také velmi krás-
ná. Oběma kolektivům děkuji za dobře
odvedenou práci a jistě si zaslouží vděk
rodičů.

Blíží se prázdniny a čas dovolených.
Z pozice starosty mi dovolte, abych vám
všem popřál radost z léta, dětem co
nejlepší ohodnocení, dosažené ve stu-
dovaných školičkách. Kdyby se přece
jen někde krčilo ve sloupci vysvědčení
něco kulatého nebo hrbatého, prosím
rodiče o trochu shovívavosti. Mějme
prosím na paměti, že údajně i Albert
Einstein propadal z fyziky a pak se ne-
patrně vylepšil a vymyslel jistě pro nás
všechny známou teorii relativity. A po
létu aZ jsme zase všichni v plném počtu,
bez obvazů a sádry! 

Zdraví vás a vaše rodiny 
starosta města
Miroslav Uchytil Č
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Fotografie k článku na str. 7

Vítání občánků v Chlumci n. C. SLOVO STAROSTY

Kostel sv. Trojice
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VÝPIS Z USNESENÍ
15. ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

konaného dne 9. 5. 2011

Rada města:
! Schvaluje nákup zahradního trak-
toru Husqvarna CTH 222T za cenu
94.990,- Kč včetně DPH.
! Schvaluje vyřazení majetku pří-
spěvkové organizace MŠ U Zámku dle
předloženého návrhu. 
! Schvaluje seznam firem k obeslá-
ní na podání cenové nabídky na zhoto-
vení „Rekonstrukce komunikace části
ulice Nádražní v Chlumci nad Cidlinou“
dle předloženého návrhu.
! Schvaluje výzvu k podání ceno-
vé nabídky na zhotovení „Rekonstruk-
ce komunikace části ulice Nádražní
v Chlumci nad Cidlinou“.
! Schvaluje, v návaznosti na usnese-
ní zastupitelstva 17/5/11, kupní smlou-
vu na pozemek p.p.č. 1252/18 v k.ú.
Chlumec nad Cidlinou (Resonanční pi-
la, a.s. x Město Chlumec nad Cidlinou).
! Schvaluje, v návaznosti na usne-
sení rady 13/13/11, vedení optických
kabelů (BezvaNET s.r.o.) za podmínek
uvedených v souhlasu, který je součás-
tí materiálů odboru správy majetku a in-
vestic pro 15. zasedání rady. 
! Schvaluje poskytnutí části pozem-
ku p.p.č. 718/21 v k.ú. Chlumec nad
Cidlinou formou Smlouvy o poskytnutí
pozemku pro vybudování vjezdu k par-
kovišti na pozemku p.p.č. 718/34 v k.ú.
Chlumec nad Cidlinou na náklady vlast-
níka pozemku p.p.č. 718/34 dle předlo-
žené situace. 
! Schvaluje zazdění vrat v objektu
Města Chlumec nad Cidlinou (bývalá
maštal ve dvoře OO PČR) a ukládá
odboru správy majetku a investic v té-
to věci dále jednat.
! Neztotožňuje se s názorem ma-
jetkové komise ve věci zvýšení nájem-
ného v městském zdravotním středis-
ku a ukládá odboru správy majetku
a investic předložit do příští rady po-
drobný materiál pro výpočet nájemné-
ho z ostatních ploch. 
! Nedoporučuje zastupitelstvu ke
schválení záměr prodeje části pozemku

p.p.č 1366/1 před pozemkem st. 121
na úroveň parcel st. 122 a 120/2, vše
v k.ú. Chlumec nad Cidlinou. 
! Doporučuje zastupitelstvu ke
schválení záměr prodeje části pozem-
ku p.p.č. 682/1 v k.ú. Pamětník za ce-
nu 200,- Kč/m2 dle předložené žádosti
s tím, že budou ošetřena věcná břeme-
na vedení inženýrských sítí v katastru
nemovitostí a kupující uhradí oddělo-
vací geometrický plán. 
! Bere na vědomí vyjádření majet-
kové komise ke koncepčnímu řešení
lokality mezi Rooseveltovou ulicí a by-
tovými domy čp. 251, 271 a 44 v Chlum-
ci nad Cidlinou III a postupuje tento
bod k vyjádření investiční komisi. 
! Doporučuje zastupitelstvu ke
schválení prodej objektu čp. 66 na par-
cele st. 151, parcelu st. 151 a část okol-
ního pozemku p.p.č. 682/1 v k.ú. Pa-
mětník manželům Brixí v návaznosti
na usnesení zastupitelstva 8/5/11.
! Doporučuje zastupitelstvu ke
schválení prodej pozemku část st. 71,
p.p.č. 2483 v k.ú. Chlumec nad Cidli-
nou Jiřímu Šindlerovi v návaznosti na
usnesení zastupitelstva 11/5/11. 
! Doporučuje zastupitelstvu ke
schválení koupi pozemku p.p.č. 1417/4
v k.ú. Chlumec nad Cidlinou o výměře
51 m2 (prodloužení komunikace Spra-
vedlnost). 
! Doporučuje zastupitelstvu trvat na
navržené kupní ceně 200,- Kč/m2 v pří-
padě prodeje části pozemku st. 298/2
v k.ú. Chlumec n. C. s tím, že kupující
uhradí oddělovací geometrický plán. 
! Schvaluje ukončení Smlouvy o ho-
spodaření v lesích č. 1/96/2007 (uzavře-
na s firmou Wotan Forest, a.s.) ke dni
30. 6. 2011.
! Schvaluje Smlouvu o výpůjčce se
Společnou CIDLINOU, o.s. za účelem
realizace dětského hřiště v rámci pro-
jektu Dětem pro radost II na části po-
zemku parcelní č. 89/1, k.ú. Chlumec
nad Cidlinou. 
! Schvaluje uzavření Smlouvy o dí-
lo na akci „Oprava sociálních zařízení
Základní umělecké školy Chlumec nad
Cidlinou“ s firmou Zdeněk Solar, Chlu-
mec nad Cidlinou II, V Lipkách 77. 

! Schvaluje uzavření Smlouvy o dí-
lo na dodávku a montáž technologie
pro dětské brouzdaliště v areálu měst-
ského koupaliště v Chlumci nad Cidli-
nou s firmou GOLL s.r.o. Smidary, Čer-
veněves 1.
! Schvaluje uzavření Nájemní smlou-
vy na pronájem areálu koupaliště dne
11. 6. 2011 (bez restaurace a ostro-
va uprostřed bazénu) s firmou SARA
EVENTS s.r.o. Praha. 
! Schvaluje jako dodavatele akce
„Plynofikace — areál koupaliště, restau-
race“ firmu Ivan Hataš, Klamoš 56 za
cenu 28.171,- Kč bez DPH. 
! Revokuje první část usnesení ra-
dy 25/12/11 takto: Schvaluje zaháje-
ní provozu městského koupaliště dne
12. 6. 2011.
! Doplňuje usnesení rady 3/6/11
takto: Schvaluje ceník služeb na měst-
ském koupališti s účinností od 1. 2.
2011 dle předloženého návrhu s tím, že
dochází ke změně u vstupného na kou-
paliště takto: dospělá osoba 30,- Kč —
dospělá osoba po 15.00 hod 20,- Kč
— dítě do 15 let, důchodci, studující,
držitel průkazu ZTP 20,- Kč — dítě do
15 let, důchodci, studující a držitel prů-
kazu ZTP po 15.00 hod 15,- Kč. Celo-
sezonní pernamentka 450,- Kč. 
! Schvaluje tvorbu textů k ozna-
čení historických památek za cenu
100,- Kč/ks (maximální počet 20 ks).
! Nereflektuje na nabídku spolu-
práce při realizaci dalšího dílu seriálu
Cyklotoulky. 
! Ukládá technickým službám vy-
budovat vlastními silami a vlastním ma-
teriálem chodník u části budovy školní
jídelny.
! Zmocňuje starostu k podpisu „Pro-
hlášení Města Chlumec nad Cidlinou“
(umístění sídla společnosti Pernt —
ORO, s.r.o.). 

VÝPIS Z USNESENÍ
16. ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

konaného dne 23. 5. 2011

Rada města:
! Ukládá vedoucímu oddělení inves-
tičního rozvoje vypsat výběrové řízení Č

E
R

V
E

N
 2

01
1

5

INFORMACE MĚSTSKÉHO ÚŘADUINFORMACE MĚSTSKÉHO ÚŘADU
C

H
LU

M
E

C
K

É
 L

IS
T

Y

4

Vážený pan Ing. Miroslav Uchytil 
starosta města Město Chlumec nad Cidlinou 

Vážený pane starosto,
dovolte, abych Vám z pověření pana arcibiskupa Domi-

nika Duky OP co nejsrdečněji poděkovala za Váš milý dopis
a za přiložené Chlumecké listy s článkem Dr. Karla Richtra
Loučení s Vojtěchem Adamcem.

Pana arcibiskupa Vaše pozornost velmi potěšila; těší se
na setkání s Vámi někdy příště, za radostnějších okolností...

Se srdečným pozdravem a s přáním všeho dobra
Ing. Hana Moudrá
sekretariát arcibiskupa
ARCIBISKUPSTVÍ PRAŽSKÉ

Vážený pane starosto,
chtěla bych touto cestou poděkovat chlumeckému Sbo-

ru dobrovolných hasičů, kteří pomohli mně a mým dětem
po autonehodě, která se nám stala v sobotu 14. 5. 2011
kolem 20 hod. večer na dálnici D 11 poblíž Chlumce n. C.
Jejich jednání bylo naprosto profesionální (přestože jejich
hlavní profesí není) a hlavně lidské. Přestože nikdo z nás
nebyl zraněný, situace pro mě nebyla z nejlehčích (synům
je 2 a 6 let). I díky Vašim hasičům, kteří nám poskytli po-
moc i zázemí po celou dobu vyšetřování nehody, jsme vše
v pohodě zvládli. Patří jim opravdu VELKÉ DÍKY.

Zdraví Lenka Filová, Sebastian a Marianek
Buštěhrad

Projížděje čas od času přes náměs-
tí svého bývalého bydliště, všiml jsem si,
že na radnici visí městský prapor a vlaj-
ka EU. Považuji to pozoruhodné a ne-
málo zarážející: má to snad znamenat,
že Chlumečtí předjímají budovatelské
úsilí eurobyrokracie a již dopředu tak-
to manifestují zánik české státnosti?

AZ už si o českém státě, resp. české
vládě a české politice myslíme cokoli,
je nutno si uvědomit, že česká státnost
představuje mnohem víc než aktuální
stav politického života v zemi. Je v ní ob-
sažena tradice historického českého
státu, tradice první republiky i připomín-
ka všech tří odbojů, usilujících o vznik,
resp. obnovu svobodného Českosloven-
ska. Česká skepse k vnějším symbolům,
podložená zkušeností z doby komunis-

mu, je pochopitelná; asi nikdy se u nás
nebudou na soukromých domech a po-
zemcích třepetat státní vlajky, jak je to
běžné např. v Americe. Ale budova, v níž
sídlí státní či obecní úřad, vykonávající
z pověření státu celou řadu funkcí, je
přece něco jiného. 

Obecní úřady zdědily z doby totali-
ty zpravidla dva držáky na vlajky. V oné
neblahé době v nich ve dnech státních
svátků visela československá vlajka
a na připomenutí naší poroby rudý pra-
por se srpem a kladivem. Dnes některá
města a obce při těchto příležitostech
vyvěsí českou vlajku, kterou pak opět
sejmou. Jinde se rozhodli pro stálou
„vlajkovou výzdobu“ radnice, a to ve
dvou podobách: častěji obecní prapor -
- státní vlajka, méně často (podle mých

pozorování) obecní prapor - vlajka EU
- státní vlajka. Sestavu, pro kterou se
rozhodl Chlumec, jsem nikde jinde ne-
viděl. Pokud je to záměr, a nikoli pouhá
náhoda či lhostejnost, pak by měl na-
příště starosta M. Uchytil usilovat o do-
tace nikoli v Praze, ale v Bruselu, měl
by v Chlumeckých listech spílat ne čes-
kému, ale evropskému parlamentu a za-
sedání městského zastupitelstva by by-
lo dobré zahajovat eurohymnou.

Věřím, že alespoň 8. května nahra-
dilo město Chlumec europrapor stát-
ní vlajkou České republiky. Pokud ne,
měli by se zastupitelé i jejich voliči váž-
ně zamyslet nad tím, v jakém státě vlast-
ně žijí.

Aleš Valenta
bývalý zastupitel v Chlumci n. C.

Otevřený dopis starostovi, radě 
a zastupitelstvu města Chlumce n. C.

Obdržel jsem článek pana dokto-
ra Valenty, ve kterém velmi kritizuje
vyvěšení dvou vlajek na budově měst-
ského úřadu, z nichž jedna je městská
a druhá symbolizuje EU. Tyto vlajky se
zde třepotají již čtvrtý rok po rekon-
strukci fasády radnice a nikdo nás do-
posud ani náznakem neodsoudil tak
tvrdě euroskepticky, jako pan Valenta.
Českou vlajku vyvěšujeme samozřejmě
na všechny státní svátky, abychom zdů-
raznili slavné dny naší republiky. Když
bohužel zaznamenáme úmrtí našich

současných i bývalých zaměstnanců,
sejmeme vlajky obě a do pohřbu vlaje
na radnici vlajka černá, symbolizující
smutek. 

Eurohymnu ani státní hymnu při za-
hájení zasedání zastupitelstva nehraje-
me, zdržovala by nás od práce. 

O dotace pro město usilujeme jak
v Praze, tak i ze strany EU, to je pocho-
pitelné a nutné. 

Jestli je ale lepší vyzdobit radnici
trvale českou vlajkou, například upro-
střed, nebo pouze v tandemu s naší

městkou, bude také dobře. Stejně tak
může viset pouze jediná vlajka, a to
městská, která visí i na dalších význam-
ných budovách města. Dám tento ná-
mět od pana doktora Valenty k disku-
si do městské rady i do zastupitelstva,
většinový názor samozřejmě rozhodne.
Žádný špatný úmysl, konkrétně napo-
máhat aktivně zániku české státnosti,
jsme nesledovali ani ve snu. Spíše se
soustavně snažíme město rozvíjet služ-
bami pro občany a pravděpodobně
přehnaně nevlastenčíme, protože na to
nemáme moc času.

Miroslav Uchytil
starosta

Vyjádření starosty

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA
A RADY MĚSTA
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na dodávku hřiště na plážový volejbal
pro koupaliště. 
! Bere na vědomí informaci ve-
doucího oddělení investičního rozvoje
o výběrových řízeních pro Školní jídel-
nu Chlumec nad Cidlinou (vybavení
školní jídelny) a pro Sdružení rodičů
a přátel školy při Základní škole Chlu-
mec nad Cidlinou (dětské hřiště), které-
ho se za Město Chlumec nad Cidlinou
zúčastnil. 
! Schvaluje jako dodavatele díla
„Plynofikace kotelny v budově Městské-
ho zdravotního střediska — Jungmanno-
va 114/I, Chlumec nad Cidlinou“ firmu
Q FIRMA, spol. s r.o. Městec Králové,
B. Němcové 712.
! Ukládá technickým službám oslo-
vit odborné firmy se žádostí o předlo-
žení návrhu řešení výtahu v městském
zdravotním středisku tak, aby výtah fun-
goval jako samoobslužný. 
! Schvaluje odpisový plán ZUŠ Chlu-
mec nad Cidlinou na rok 2011 v před-
loženém znění. 
! Schvaluje vyřazení majetku pří-
spěvkové organizace ŠJ Chlumec nad
Cidlinou dle předloženého návrhu.
! Doporučuje zastupitelstvu města
ke schválení příspěvek Mateřské škole,
základní škole a praktické škole Dane-
ta, s.r.o. na osobního asistenta pro tři
žákyně s trvalým bydlištěm v Chlumci
nad Cidlinou ve výši 135.000.- Kč. 
! Doporučuje zastupitelstvu ke
schválení příspěvek z rozpočtu města
pro FK — náklady na areál ve výši
100.000,- Kč a TJ Sokol příspěvek na
mzdu správce Sportovního areálu pod
sokolovnou ve výši 73.080,- Kč. 
! Schvaluje provedení přezkoumá-
ní hospodaření města za rok 2011 ex-
terní auditorskou firmou. 
! Schvaluje předložené kalkulace
tepelné energie DPS 302/III a 310/III
za období V/2010 — IV/ 2011.
! Bere na vědomí informace o ob-
jektech v majetku Města Chlumec nad
Cidlinou ve správě Tělocvičné jednoty
Sokol Chlumec nad Cidlinou. Ukládá
majetkové komisi provést revizi smlou-
vy o výkonu správy majetku (uzavřena
dne 15. 12. 2003).
! Doporučuje zastupitelstvu pově-
řit kontrolní výbor provedením kontro-
ly hospodaření Slavíčkovy haly za do-
bu jejího provozu, za účelem získání
podkladů pro jednání o případné změ-
ně smlouvy o výkonu správy majetku.

! Schvaluje ukončení nájemní smlou-
vy na pozemek část p.p.č. 366/6 v k.ú.
Chlumec n. C. dohodou k 30. 6. 2011
(Město Chlumec nad Cidlinou x Tělo-
cvičná jednota Sokol Chlumec nad Cid-
linou) a ukládá odboru správy majet-
ku a investic zveřejnit záměr pronájmu
tohoto pozemku. 
! Schvaluje ukončení smlouvy o sprá-
vě a provozování víceúčelového hřiště
na pozemku p.p.č. 366/26 v k.ú. Chlu-
mec nad Cidlinou dohodou k 30. 6.
2011 (Město Chlumec nad Cidlinou x
x Tělocvičná jednota Sokol Chlumec
nad Cidlinou), ukládá odboru správy
majetku a investic připravit nový ná-
vrh smlouvy. 
! Schvaluje ukončení nájemní sml.
na pozemky část p.p.č. 433 a dále po-
zemky p.p.č. 380/10 a 380/11 v k.ú.
Chlumec nad Cidlinou dohodou, nej-
déle k 30. 6. 2011 (Město Chlumec nad
Cidlinou x Jan Pernt ORO) a uklá-
dá odboru správy majetku a investic
zveřejnit záměr pronájmu těchto po-
zemků.
! Nemá námitky proti dělení po-
zemku p.p.č. 662/2 v k.ú. Chlumec nad
Cidlinou dle předloženého zákresu za
podmínky respektování stávajícího
územního plánu a návrhu Územního
plánu Chlumec nad Cidlinou. 
! Schvaluje Smlouvu o zřízení věc-
ného břemene IE-12-2001151/VB/02
Chlumec nad Cidlinou, ul. Na Spra-
vedlnosti — rekonstrukce sítě nn, kte-
rá bude uzavřena mezi Městem Chlu-
mec nad Cidlinou a ČEZ Distribuce, a.s.
Děčín. 
! Schvaluje nákup frankovacího
stroje Pitney Bowes DM100i od společ-
nosti ROBINCO CS a.s., V Chotejně
765/15, 102 00 Praha 10 Hostivař,
IČ: 60193191.
! Schvaluje smlouvu o dílo č. 89/11,
která bude uzavřena mezi Městem Chlu-
mec nad Cidlinou a firmou ISES, s.r.o.
Praha ve věci zpracování Plánu odpa-
dového hospodářství a ve věci zpra-
cování žádosti o poskytnutí podpory
z rozpočtu Královéhradeckého kraje.
! Schvaluje navýšení příspěvku MŠ
Beruška ve výši 10.000,- Kč na oslavy
120. výročí založení školy. 
! Schvaluje předložený návrh sníže-
ní nákladů pronájmu mýdlovačů CWS
v Klicperově domě. 
! Bere na vědomí bilanci Klicpero-
va domu za duben 2011 a vyúčtování

divadelních představení Tři na lavičce
a Dnes hrajeme Cyrana. Zároveň uklá-
dá vedoucí Klicperova domu předložit
náměty na zvýšení návštěvnosti filmo-
vých představení. 
! Schvaluje spolupráci s Rádiem
Černá Hora při propagaci koupaliště
za podmínek uvedených v materiálech
rady města — 2. varianta. 
! Schvaluje realizaci nejnutnějších
oprav komunikace Na Hatích před za-
hájením letní sezóny na koupališti.
! Doporučuje zastupitelstvu zařadit
do rozpočtu města příštího roku opra-
vu bu� komunikace v ul. Poděbradova
nebo Na Hatích (odfrézování cca 5 cm
povrchu a položení nové asfaltové vrch-
ní vrstvy).
! Schvaluje v návaznosti na usne-
sení 27/12/11 zpracování projektové
dokumentace rekonstrukce částí chod-
níků v ul. Zámecká (úsek od ul. Chvojko-
va od trafa po stávající chodník na pravé
straně směrem k zámku), v ul. Roose-
veltova (v úseku od přivaděče k chodní-
ku před prodejnou firmy Krajzl) a chod-
níku podél silnice I. třídy (u autosalonu
pouze k mostku směrem na Prahu) a za-
řazení vlastní realizace na rok 2012.
! Ukládá odboru správy majetku ře-
šit ve spolupráci s DI PČR Hradec Krá-
lové provoz v ulici Na Hatích formou
dopravního opatření. 
! Neschvaluje spolufinancování
autobusového spoje na lince 610580
(v 18.40 hod. z Chlumce nad Cidlinou
do Lučic, Pamětníka, Štíta a Újezda). 
! Nereflektuje na nabídku videopre-
zentace města ve zvukových informač-
ních panelech v Hradci Králové.
! Schvaluje pořízení videozáznamu
z otevírání koupaliště (v ceně 1 500,- Kč),
který bude dále použit pro reklamní
účely.

VÝPIS Z USNESENÍ
17. MIMOŘÁDNÉHO

ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA
konaného dne 23. 5. 2011

Rada města:
! Schvaluje výstavbu dvou hřišZ pro
plážový volejbal v areálu koupaliště
společností M-SILNICE a.s., odštěpný
závod Inženýrské a pozemní stavby,
1. Máje 198, 504 01 Nový Bydžov,
IČ: 42196868.

Jana Jelínková
sekretariát starosty

Ve dnech 20. - 22. května navštívila Chlumec nad Cidli-
nou, na pozvání vedení našeho města, početná delegace, čí-
tající dva autobusy, z partnerské slovenské obce Valaská.
Toho městečko se nachází pod Nízkými Tatrami poblíž Brez-
na. První písemná zmínka o něm pochází z roku 1470. V sou-
časné době má téměř 3 900 obyvatel.

Pro naše slovenské přátele byl připraven velmi pestrý pro-
gram, takže opravdu neměli šanci se ani na chvilku nudit.
V pátek, po příjezdu a uvítání na radnici, si měli možnost
prohlédnout zámek Karlova koruna, který, jak mi jistě ně-
kteří potvrdíte, má ve večerních hodinách své neopakovatel-
né kouzlo. V Mramorovém sále si zazpívaly oba slovenské
pěvecké sbory a pochvalovaly si jeho skvělou akustiku. V so-
botu byl připraven zájezd do Kutné Hory nejen po úžasných
kulturních památkách, ale kdo si chtěl užít trochu adrenali-

nu, měl možnost vyžít se na bobové dráze. Sobotní podvečer
byl věnován v rámci Muzejní noci v Loretě koncertu, na kte-
rém se představil kromě našeho domácího dechového or-
chestru ZUŠ také dechový orchestr z Valaské a tamější
mužský a ženský pěvecký sbor. V jejich podání byly, podle
mého názoru, úžasné zejména guralské a slovenské lidové
písně. Náročná sobota byla zakončena společenským ve-
čerem v Říhově domě. Nedělní dopoledne se neslo v duchu
prohlídky našeho města. Slovenským hostům se bylo oprav-
du čím pochlubit, aZ už novým Sportovním areálem pod
sokolovnou, Klicperovým domem, budovou školy či novým
koupalištěm. 

Dle ohlasů slovenských návštěvníků se u nás všem líbilo
a doufají, že v Chlumci nebyli naposled. 

Mgr. Milena Komárková

Oznamujeme rybářům, že od 1. 7. 2011 budou
opět vydávány rybářské lístky na Městském úřadě
v Chlumci nad Cidlinou, odboru výstavby a životní-
ho prostředí, dveře kanceláře číslo 2. Městský úřad
Chlumec nad Cidlinou bude vydávat rybářské lístky pro
občany, kteří mají adresy trvalého bydliště v těch-
to obcích: 

Chlumec nad Cidlinou, Lučice, Pamětník, Chudeřice,
Káranice, Klamoš, Kosice, Kosičky, Lišice, Lišičky,
Lovčice, Nové Město, Olešnice, Levín, Písek, Převýšov
a Stará Voda.

Simona Šimáková
referentka odboru výstavby
a životního prostředí

V sobotu dne 4. června 2011 jsme přivítali, tentokrát v zá-
mecké oranžerii zámku Karlova koruna, nejmenší občánky
našeho města.

Pozvaná miminka s jejich rodiči, prarodiči a dalšími
rodinnými příslušníky přivítal starosta města Ing. Miroslav
Uchytil.

Slavnostního uvítání se zúčastnilo 7 kluků a 3 holčičky,
kteří se narodili v období měsíců únor 2011 až duben 2011.

S krátkým kulturním programem vystoupily děti z Ma-
teřské školy U Zámku za doprovodu paní učitelky Herčí-
kové.

Rodiče dětí obdrželi od Města Chlumec nad Cidlinou
finanční dárek ve výši 1.000,- Kč formou založeného spo-
ření u Komerční banky a malou plyšovou berušku. Rodiče se
zapisovali do pamětní knihy města a nechybělo ani tradiční
fotografování dětí v kolébce.

Všem malým občánkům přejeme hodně zdraví, spokoje-
nou rodinu a co nejvíce takových krásných dní, jako byl
tento sobotní.

Ivona Uchytilová
matrikářka

Fotografie k článku jsou na 2. straně. 

Návštěva ze Slovenska
v našem městě

Rybářské lístky
zpět v Chlumci nad Cidlinou

Vítání občánků
v Chlumci nad Cidlinou
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Moje vděčnost - v pátek 27. květ-
na se otevřely všem zájemcům během
„Noci kostelů“ čtyři kostely v Římsko-
katolické farnosti Chlumec nad Cidli-
nou. Chtěl bych ze srdce poděkovat jak
všem návštěvníkům našich kostelů, pro-
tože jejich zájem byl nevídaný, tak ta-
ké svým obětavým spolupracovníkům.
Jmenovitě děkuji: slečně Lucii Štěrbo-
vé za komentovanou prohlídku kostela
sv. Benedikta v Lučicích, Janu Pospí-
chalovi za průvodcovskou službu v dě-
kanském kostele sv. Voršily, Janu Krát-
kému za komentář k historii kostela

sv. Václava ve Staré Vodě. Paní Lence
Leiblové, Janu Krátkému a Janu Pos-
píchalovi děkuji za uspořádání výstav-
ky církevních liturgických předmětů na-

šeho města. Paní Heleně Krátké děkuji
za přípravu výstavky z historie četných
ochotnických spolků z okolí Chlumce
nad Cidlinou. Paní Drahomíře Novot-
né děkuji za zorganizování Noci koste-
lů v Lučicích a paní Evě Huškové za
stejnou službu v kostele ve Staré Vo-
dě. Manželům Dvořáčkovým děkuji za
hudební vstupy v děkanském kostele
sv. Voršily. Panu Jaroslavu Hartlovi a sleč-
ně Petře Hlaváčkové děkuji za kon-
cert při svíčkách ve Staré Vodě. Paní
PhDr. Haně Tomsové děkuji za repor-
táž pro diecézní webové stránky.
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Můj obdiv - patří MUDr. Bohdanu
Pomahači. Čtyřicetiletý chirurg se na-
rodil v Ostravě a vystudoval na lékařské
fakultě Palackého univerzity v Olomou-
ci. Do bostonské nemocnice, která patří
řadu let mezi deset nejlepších nemoc-
nic v USA, přišel na chirurgickou praxi
v roce 1996. V březnu tohoto roku pro-
vedl lékařský tým pod vedením toho-
to českého chirurga náročnou operaci:
úplnou transplantaci obličeje, kterou
podstoupil jako první Američan Dallas
Wiens. Wiense v roce 2008 vážně zra-
nil zásah elektrickým proudem. Staveb-
ní dělník tehdy přišel o většinu tváře
a zcela oslepl. Díky umění českého chi-
rurga dostal opět svoji tvář a může se
cítit jako člověk. No, řekněte, není to
úžasné?!

Moje velká poklona - V pondělí
23. května ve večerních hodinách ode-
šel na věčnost dlouholetý biskup a pas-
týř královéhradecké diecéze Mons. Ka-
rel Otčenášek. Měl jsem tu možnost být
pět let (1990-1995) jeho blízkým spo-
lupracovníkem. Vděčně na to období

vzpomínám. Pan biskup Karel byl ne-
smírně lidský a srdečný, až mu to někte-
ří spolubratři vytýkali. Ale jeho spřáte-
lování se se všemi lidmi dobré vůle bylo
jeho životním heslem. Dovolte, abych
uvedl některá data z jeho životopisu.
Mladý třicetiletý vzdělaný kněz Karel Ot-
čenášek byl 30. března 1950 papežem
Piem XII. jmenován biskupem s pověře-
ním řídit královéhradeckou diecézi v pří-
padě, že bude sídelnímu biskupu bráně-
no výkonu jeho služby. Dne 30. dubna
1950 byl svým předchůdcem Mořicem
Píchou tajně, bez vědomí státu, vysvě-
cen na biskupa. Potom se stal duchov-
ním správcem ve Vrchlabí. 11. července
1951 byl zatčen a internován v želiv-
ském klášteře. Za „velezradu a špionáž
pro Vatikán“ byl v roce 1953 převezen
do vyšetřovací vazby a v prosinci 1954
v Hradci Králové odsouzen na 13 let
vězení. Jako vězeň poznal kromě ji-
ných kriminálů Mírov, Leopoldov a Val-
dice, odkud byl po více než 10 letech
na amnestii propuštěn v květnu 1962.
Poté pracoval jako dělník v mlékárně
v Opočně.

V roce 1965 mu bylo na zásah pa-
peže Pavla VI. dovoleno nastoupit do
duchovní správy, ale mimo vlastní die-
cézi a se zákazem jakéhokoli projevu
biskupské hodnosti. Působil jako ad-
ministrátor v Ústí nad Labem-Trmicích
a dalších pohraničních farnostech. Me-
zi lety 1968 a 1973 mohl opět působit
ve své diecézi, avšak pouze jako ad-
ministrátor farnosti Plotiště nad Labem;
pak se musel znovu vrátit Trmic. Teprve
po listopadu 1989 mu bylo umožněno
převzít správu diecéze, do té doby ří-
zené kapitulním vikářem. 21. prosin-
ce 1989 jej papež Jan Pavel II. potvrdil
jako diecézního biskupa v Hradci Krá-
lové a 27. ledna 1990 byl v katedrále
Svatého Ducha v Hradci Králové uve-
den do služby své milované diecéze.
Úřad sídelního biskupa vykonával do
6. června 1998, kdy se jeho nástup-
cem stal Mons. Dominik Duka. 24. zá-
ří 1998 papež Jan Pavel II. jmenoval
Mons. Karla Otčenáška osobním arci-
biskupem.

Je symbolické, že v sobotu 14. květ-
na 2011 byl uveden do úřadu diecézní-
ho biskupa v Hradci Králové Mons. Jan
Vokál a devět dní na to zemřel právě
arcibiskup Karel Otčenášek.

Slovo 
šéfredaktorky
Blíží se konec školního
roku. Před časem se
mi dostala do ruky ta-

to žákovská slohová práce. Doce-
la mi udělala radost, vystihuje na
malém prostoru téměř vše, co bych
si vám dnes přála sdělit. 
„Když jsem byla malá, hrála jsem si
ráda na školu. Moje starší sestra by-
la vždycky učitelkou, což se mi ne-
líbilo. Musela jsem ji ve všem po-
slouchat. Někdy jsem ale dosáhla
svého. Sestra mi musela předat mís-
to učitelky a stát se na chvíli žač-
kou.
Blíží se doba, kdy se budu muset
rozhodnout, co chci dělat po ukon-
čení základní školy. Mnoho mých
známých se mně na to ptá a já jim
odpovídám, že ještě přesně nevím.

Ale nedávno jsem se už definitivně
rozhodla. Chtěla bych být učitelkou
na základní škole. Vím, že cesta 
k tomuto povolání nebude lehká,
ale já se chci odvážit na ni vstoupit.
Většina dospělých mi to rozmlouvá,
i já vidím, že učitelské povolání
dnes nemá moc velkou prestiž, do-
konce i platy ve školství jsou pod
celostátním průměrem. Ale mně se
toto zaměstnání přesto líbí, hlavně
proto, že je to práce s dětmi. Myslím,
že učitelka v první třídě má úkol
nejtěžší. Udělat z předškoláků ško-
láky, to dá jistě fušku a chce to asi
mít nervy ze železa. Vysvětlit šestile-
tému dítěti učivo tak, aby ho po-
chopilo, naučit ho číst, psát a počítat
není určitě také lehké. Ale nedove-
du si v žádném povolání představit
tak velkou radost, jako když na
konci první třídy všichni čtou a pí-
šou, a třeba si umí sami zavázat bo-

ty. Jaká asi musí být radost všech
učitelů, aZ už učí žáky malé či velké,
když se práce daří a přináší dobré
výsledky. A to je jistě cílem všech
učitelů.
Každé zaměstnání má své dobré 
i špatné stránky. Výjimkou není ani
povolání učitele. V mé mysli ale pře-
vládají ty stránky dobré. V závěru
své práce bych chtěla alespoň touto
cestou poděkovat všech učitelům,
kteří svoji práci mají rádi, kteří ji dě-
lají dobře a kteří mě celé roky vedli
k tomu, že jsem se takhle rozhodla
(a já už te� vím, že správně). Přeji
jim hezké prázdniny se zaslouženým
odpočinkem.“
Totéž přeji já všem svým kolegům
učitelům, žákům i jejich rodičům 
a vám všem krásnou dovolenou
podle vašich představ.

Mgr. Milena Komárková

Postřehy Pavla Seidla

Kostel sv. Voršily

Rok uplynul od oslav 900 let trvání Lučic. Zdálo se, že
se život vrátil do starých kolejí. Ale to bylo jen zdání, neboZ
několik žen se rozhodlo z denního maratonu vyšetřit pár
volných chvilek a udělat něco pro své zdraví. Shodně se do-
hodly na cvičení. Volnou třídu ze školy jim k užívání předal
MÚ v Chlumci. Po výměně podlahy, vymalování a po velkém
úklidu byla použita jako klubovna. A tak začátkem dubna
v páteční podvečer se sešlo 13 žen a dívek, aby pod odbor-
ným vedením paní učitelky Belancové zkusily zatím jen leh-
čí cviky. Hodina cvičení je každý pátek navečer. Zúčastňují
se ženy i z Kladrub, Olešnice a Pamětníka.

Dost občanů se zajímalo, jak třída, zrenovovaná na klu-
bovnu, vypadá. Návštěvní den se dle pozvánek konal 8. květ-
na. Hezké počasí přilákalo hodně zvědavců a ti nešetřili chvá-
lou. Klubovna, jak se plánuje, nebude sloužit jenom ženám
ke cvičení, ale budou se zde pořádat akce pro děti nebo
různé zajímavé přednášky. A že se zde dětské drobotině bu-
de líbit, to už bylo zjevné při první návštěvě s rodiči. Hrač-
ky, hry a malé pohoštění dalo rodičům hodně přemlouvání
k odchodu. Jedna přednáška se už konala 14. května. Vy-
slechli jsme zajímavý výklad o zdraví od paní Ing. Normy
Houdkové z Liberce s nabídkou léčivých mastí, tinktur, mý-
del a s ochutnávkou čaje.

Já, při prohlídce klubovny, bývalé první třídy, jsem si vzpo-
mněla na září roku 1934, kdy jsem poprvé, ještě s dalšími
ustrašenými prvňáčky od nás z Lučic a z Pamětníka, překro-
čila její práh. Začátky výuky nebyly lehké, zvláště pro nás
„leváky“. Museli jsme se učit psát jen pravou rukou. Běda,
když z pera ukápla kapka inkoustu do sešitu. Tu nepozor-
nost trestal pan řídící učitel klepnutím pravítkem přes prsty.

Naše škola byla dvoutřídní, pět oddělení, hodně nároč-
né jak pro dva učitele, tak i pro žáky. Bývalo i odpolední
vyučování. Po polední přestávce a návratu do tříd se někdy
odtud ozýval velký křik. To po návštěvě a stížnostech maji-
telů domů na kamenem rozbité okno nebo vylomenou laZku
z plotu. Ale hlavně za porušený zákaz vstupu na rybník při
zkoušení síly ledu po prvním mrazíku nebo sledování plo-
voucích kusů ledu ze břehu rozvodněné Cidliny. To pak ti

provinilci dostávali od pana učitele rákoskou „na pamět-
nou“. Někteří žáci ze strachu před výpraskem křičeli už na-
před. Tenkrát tělesné tresty na školách bývaly dovolené. Ra-
zilo se heslo: „Škoda každé rány, která padne vedle.“ I v chlu-
mecké dívčí škole vážený pedagog rozdával „buchty“ i za
malý přestupek. Na jeho dotaz, jakou chce buchtu, zda ma-
kovou nebo tvarohovou, bez dlouhého čekání na odpově�
dostala hříšnice herdu do zad.

Tenkrát si rodiče za potrestání svých dětí nepřišli vyřizo-
vat účty s učitelem. Dnes, při sledování televize, jsme bohu-
žel svědky otřesných ukázek z chování některých žáků ke
svým učitelům. Ochranka pro učitele by byla asi potřebná.

V naší lučické škole už asi navždy skončilo vyučování.
Snad jen můžeme doufat, že aspoň nesejde z plánovaných
akcí a třídy nezůstanou opuštěné a trvale zavřené.

To by si přála Marie Hatašová.

Veřejné 
poděkování

Členové Kynologického klubu v Chlumci nad Cidlinou
si touto cestou dovolují poděkovat vedoucímu Sběrných
surovin v Chlumci panu PERNTOVI za sponzorský dar
na opravu sportovních kynologických překážek k dalšímu
používání.

Za pejskaře býv. kynolog JS

A znovu do Lučic...

Inzerce
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Nìkolik desítek letáèkù � pozvánek
na pøedvádìcí akce se objevilo v po�tov-
ních schránkách královéhradeckých ob-
èanù. Po èásteèném útlumu v loòském
roce se tento zpùsob prodeje znovu a ve
vìt�í míøe zaèíná opìt provozovat. Sa-
lónky v hotelu Èernigov, Adalbertinu,
KD Støelnice, U �vagerkù, hotel U Krá-
lovny Eli�ky nebo prodejní zájezdy do
pivovarù èi rùzné výstavy�zde v�ude
se odehrávají prezentaèní akce tzv. ex-
kluzivních a zázraèných výrobkù pro do-
mácnost. Této výjimeènosti výrobkù od-
povídá výjimeèností i jejich cena.

Cílovou skupinou �promotérù�
jsou pøevá�nì senioøi, a to i pøes svùj
nízký pøíjem. Na nì je zamìøena psycho-
logicky propracovaná a èasto a� agresiv-
ní obchodní kampaò, jejím� vyvrchole-
ním je podpis znaènì nevýhodné smlouvy.

��éf� s jedním a� dvìma pomocníky
se sna�í zpoèátku navodit pøátelskou at-

mosféru a vyvolat pocit sounále�itosti.
Pøedstavení se køestními jmény, informa-
ce, kdo je �enatý, kdo má kolik dìtí� Kri-
tika hospodáøské politiky státu, nostalgic-
ké vzpomínání na døívìj�í dobu, pohanìní
mladé generace, která si nevá�í práce star-
�ích lidí. To v�e podmalováno klasickou
dechovkou nebo country music. 

Øada náv�tìvníkù tìchto akcí je
zlákána vidinou získání rùzných dá-
reèkù zdarma. V poslední dobì frèí ze-
jména uzeniny (ze slíbených �i�ek jsou
ve finále minisalámky) a víno (znaèkové
je ve skuteènosti zamìnìno za nejlevnìj-
�í bolehlav). Obèas se v nabídce objeví
i rotaèní mop, sada náøadí, mast na klou-
by nebo prací prá�ek.

�kála nabízených produktù, které jsou
seniorùm nabízeny, je vesmìs u rùzných
(nebo se tak alespoò tváøících) spoleènos-
tí stejná. Na èelním stole jsou vystaveny
indukèní plotny, sady titanového nádobí,

bezsáèkové vysavaèe. Uprostøed v�dy vy-
niká a pozornost pøitahuje ubrusem za-
krytý produkt � zlatý høeb pøedvádìcí
show. Nejèastìji to bývá horkovzdu�ný
hrnec nebo parní èistiè.

Zpoèátku v�e vypadá nevinnì.
Náv�tìvníci jsou obeznámeni s tím, �e
jde jen o prezentaci zbo�í, �e si nikdo ne-
musí nic kupovat� po této odlehèují-
cí èásti, kdy z potencionálních zákazní-
kù opadá ostra�itost, následuje samotné
pøedvádìní nabízených výrobkù. A to je
zøejmì jediný klad a pøínos akce � názor-
nì je pøedvedeno, jak si s výrobkem po-
èínat a co v�e s jeho pomocí doká�ete.
Opìt se tro�ku útoèí na city � buï výrob-
ky pou�ívají rodièe nebo prarodièe pro-
motéra a jsou s nimi navýsost spokojeni,
nebo záhadnì jejich pou�íváním do�lo ke
zlep�ení zdravotního stavu v rodinì atd.
V této fázi jsou náv�tìvníci vtahováni do
dìje, komunikují, sdìlují své zku�enosti
� a� to skoro zaèíná pùsobit dojemnì,
jak se vzájemnì pøekøikují a hlásí se jako
ve �kole.

A pak pøichází finále. V�ichni mají to
�tìstí, �e se bude dnes výjimeènì loso-
vat ceny, a to z nabízeného zbo�í. Fabu-
lací získáte dojem, �e je to výhra, která
není nikterak podmínìna, a je zdarma.

Skuteènost, �e se v rodinì narodí dítì
se zdravotním posti�ením, se mù�e zpo-
èátku jevit jako zdrcující a neøe�itelná.
Oporou jsou bezpochyby nejbli��í pøíbuz-
ní. Jejich sounále�itost s danou situací
je pro rodinu velkou psychickou pomocí.
Správným krokem k hledání øe�ení je
také kontaktování odborníkù, kteøí mají
zku�enosti s tìmito �ivotními situacemi.
Pomohou najít øe�ení, jak nejvíce pøiblí-
�it dítì bì�nému a dùstojnému zpùsobu
�ivota v maximální míøe samostatnosti.

Støedisko rané péèe Sluníèko je jed-
ním ze støedisek Oblastní charity Hra-

dec Králové. Ji� osmým rokem poskytu-
je odbornou pomoc a podporu rodinám
s dítìtem do 7 let, které má speciální po-
tøeby z dùvodu zdravotního posti�ení (tì-
lesného, mentálního a kombinovaného)
nebo ohro�ení vývoje, zpùsobeného rùz-
nými okolnostmi - komplikovaným nebo
pøedèasným porodem, nízkou porodní
váhou, sní�enou dovedností nebo schop-
ností rodiny peèovat o dítì. 

Sociální pracovnice vyjí�dí za dìt-
mi a rodinami do celého Královéhra-
deckého kraje a pomáhají odbornì roz-
víjet psychomotorický stav dítìte. Zaji��u-

jí vhodné stimulaèní pomùcky, pomá-
hají pøi výbìru vhodného pøed�kolního
i �kolního zaøízení, poskytují sociálnì-
-právní poradenství. Rodiny mají mo�-
nost úèastnit se i canisterapie, hipoterapie,
rehabilitaèního plavání, odborných pøed-
ná�ek a jiných aktivit.

Slu�ba je poskytována zdarma
v souladu se standardy pro ranou péèi
a standardy kvality sociálních slu�eb.

Kontakt: Støedisko rané péèe Sluníè-
ko, støedisko Oblastní charity Hradec
Králové
Soubì�ná 1746, 500 12 Hradec Králové,
tel.: 495 260 732, mobil:777 721 642,
e-mail:slunicko@hk.caritas.cz
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OBLASTNÍ CHARITA
HRADEC KRÁLOVÉ
Komenského 266
500 03 Hradec Králové
tel/fax: 495 516 098
e-mail: och@hk.caritas.cz

Pomoc 
pro handicapované děti

V lep�ím pøípadì se je�tì bìhem tohoto
�pøedstavení� dozvíte, �e k výhøe si mu-
síte zakoupit jeden z nabízených pro-
duktù. Parní èistiè za jedineènou cenu
39.990,- Kè, sadu nádobí za 29.990,- Kè
nebo vysavaè za pouhých 19.990,- Kè.
Výherci jsou odmìnìni bouølivým potles-
kem ostatních. Ti jsou k potlesku donuce-
ni promotérem a snad i radostí z toho, �e
kupónek s jejich jménem nebyl vyta�en
z osudí. Poté výherci, obvykle jich bývá
a� pìt, odchází po jednom ke stoleèku
v zákulisí, kde jsou následnì vmanipulo-
váni do podpisu smlouvy. Smlouvu ne-
mají èas èíst, proto�e z jedné strany na nì
pùsobí promotér (od laskavého tónu a�
po agresivní výhru�ky, �e v�e je v poøád-
ku, v�echny zákony jsou dodr�eny), ze
strany druhé lomozící dav ostatních, kte-
øí èekají na své dáreèky a slíbené obèer-
stvení�

Dokonáno jest! 

Na dne�ní akci v�ech pìt výhercù po-
depsalo smlouvu na pøedra�ené zbo�í

a nevýhodnì úroèený a sankcionovaný
úvìr.

Na pøedvádìcí akce je kolikrát prob-
lém se vùbec dostat, øada zúèastnìných
seniorù se ji� dùvìrnì zná (rekordman-
kou byla paní s 360 náv�tìvami rùzných
prezentací), na akce si nosí termosky s ká-
vièkou a tatrankou, aby vydr�eli pøíval
informací. I pøes znaènì �vy�ponované�
ceny zjistíte, �e øada na pohled �nebo-
hatých� babièek má doma dvì sady ti-
tanového nádobí nebo tøi parní èistièe
(jeden pro sebe, druhý náhradní, tøetí pro
dìti�). Jsou i tací, kteøí se bìhem dne
pøesouvají z jedné prezentace na druhou�

I pøes nedávno provedenou kampaò,
která se vìnovala rizikùm pøedvádìcích
akcí a varovala pøed nekalými praktikami
tìchto prodejcù, dennodenní �masá�í�
o oklamaných a okradených obèanech,
v médiích existuje stále spousta dùvìøi-
vých lidí, kteøí jsou ochotni podvodníkùm
naletìt a odevzdat jim své úspory. 

Øada tìchto lidí pak konèí s existen-
èními potí�emi, popø. exekucemi a hledá

oporu v rùzných poradnách. Zku�enosti
s pomocí tìmto lidem a lidem ve finan-
èní tísni, kteøí chtìjí svou situaci øe�it,
má v na�em krajském mìstì Poradna pro
lidi v tísni, støedisko Oblastní charity
Hradec Králové. Ta sídlí nedaleko Mu-
zea východních Èech v Kotìrovì ulici. 

V Hradci Králové 24. kvìtna 2011,
autor: Roman BINDER

Kontakt: Poradna pro lidi v tísni,
støedisko Oblastní charity Hradec
Králové
Kotìrova 847, 500 03 Hradec Králové,
tel.: 495 591 382, mobil: 777 737 612,
e-mail:plt@hk.caritas.cz

Jaro 2011 — boom
předváděcích akcí
NAKUPUJTE JEN TO, CO SKUTEÈNÌ POTØEBUJETE

(Hradec Králové)

Levné telefonní tarify, výhodné do-
dávky energií pro domácnost, zázraèné
výrobky, které vás omladí, zkrá�lí a udr-
�í pøi �ivotì minimálnì dal�ích sto let,
pøípravky na hubnutí� Rádoby prodejci
se pøizpùsobují nabídce trhu, a tak se ob-
jevují fale�ní kominíci s fingovanými re-
vizními zprávami, prodejci dùchodového
pøipoji�tìní a výhodných úvìrù. 

Výdìlek podomních prodejcù je pøí-
mo úmìrný tomu, kolik produktù prodají
nebo uzavøou smluv. S rostoucí konku-
rencí a poètem nabídek se zvy�uje agre-
se dealerù, kteøí se sna�í za ka�dou cenu
(provizi) uspìt. Je tøeba zmínit i skupinu
podvodníkù, kteøí nic nenabízejí, a jejich

cílem je pøímo podvodnì vyloudit (popø.
zcizit) peníze a majetek. 

Nejèastìj�ími obì�mi se stávají se-
nioøi a sociálnì slab�í obèané. U seniorù
pøehnaná dùvìøivost, u sociálnì slab�ích
vzkøí�ená jiskøièka nadìje na získání fi-
nancí je �ivnou pùdou pro podvodníky
v�ech kategorií. A kdy� k tomu pøidáme
tradièní nechu� veøejnosti ke ètení smluv
a jejich ochotné parafování, je na �prù-
�vih zadìláno�. 

Podvedení a vìt�inou ne��astní lidé
se stávají klienty rùzných poraden, ne-
zøídka se dostávají do dluhové pasti, ná-
sledných exekucí� 

Mnozí z podvedených z celého Krá-
lovéhradeckého kraje vyu�ívají slu�eb
støediska Oblastní charity Hradec Krá-
lové - Poradny pro lidi v tísni, v Kotì-
rovì ulici 847, a to zejména pomoc v ob-
lasti dluhového poradenství.

Nìkolik rad a doporuèení, která vám
mohou zachránit penì�enku a majetek:
- v�dy si dùslednì ovìøte toto�nost to-

ho, kdo vás nav�tívil (v pøípadì pochyb-

ností telefonicky informujte firmu nebo
spoleènost, kterou má dotyèný zastu-
povat),

- nic nepodepisujte, a to minimálnì do
doby, ne� se s nabídkou seznámíte, dù-
kladnì proètete smlouvu a porozumíte
jí, porovnáte s jinými, získáte informa-
ce o produktu a firmì napø. na internetu,
v rùzných diskusních fórech, ze zku�e-
ností známých, z tisku,

- nepodlehnìte naoko lákavým slevám,
výhodnému nákupu právì tady a teï,
který se ji� nebude nikdy opakovat,

- nevpou�tìjte cizí osoby do bytu, dr�te
se pøísloví � �Mùj dùm, mùj hrad�.

- buïte opatrní, jedná se o va�e peníze,
majetek, zdraví

- v pøípadì násilného chování nebo vy-
hro�ování neváhejte kontaktovat Poli-
cii ÈR

Nadále platí, �e poèet podvodníkù je
závislý na na�í dùvìøivosti a lehkomy-
slnosti, se kterou pøistupujeme k pod-
pisùm smluvních závazkù.

V Hradci Králové 24. kvìtna 2011,
autor: Roman BINDER
Kontakt: Poradna pro lidi v tísni,
støedisko Oblastní charity Hradec
Králové
Kotìrova 847, 500 03 Hradec Králové,
tel.: 495 591 382, mobil: 777 737 612,
e-mail:plt@hk.caritas.cz

Roste agrese 
podomních prodejců
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VZPOMÍNKY
Nedávno přišel do redakce Chlumeckých listů zajímavý

článek, vlastně dopis pana Jana Černohlávka z Hronova,
rodáka z Chlumce nad Cidlinou. Je to osobité vyznání živo-
tu, vyznání lásky k rodnému kraji, je to vzpomínka na dobré
lidi, na přátele. Dopis je dlouhý, ale z technických důvodů,
omezením v počtu stran našeho periodika, uvádíme jen pasá-
že, které potěší, nelze je přehlédnout a hlavně vedou k za-
myšlení…

Loučení, loučení…
Jsou loučení radostná, když si říkáme: „Tak zase někdy

na shledanou…“ Při takovém loučení se nám oči lesknou,
slzí štěstím a nadějí, že se opět uvidíme...

… O každém víkendu si telefonujeme i s Frantíkem Tuč-
kem (z Nového Města), který je o osm let mladší než já. Ji-
nak čtu a slyším velkou chválu na vašeho pana starostu
Uchytila, který spolu se členy MěÚ Chlumec zvelebuje. 

Víte, já už se svým autem jen popojíždím v Hronově,
ale stále žiji vzpomínkami na rodný Chlumec.

Spolu s manželkou přejeme všem vesničkám v okolí, na-
šemu rodnému kraji i občanům jen to hezké v plném zdra-
ví, štěstí v lásce a soužití a ve stále dobré pohodě.

Váš rodák, který na vás stále myslí a vzpomíná, Jan Čer-
nohlávek, Hronov.

Děkujeme za vzpomínku a hezká slova. 
Redakce Chlumeckých listů

Poznámka: Pokud se najde spolužák, kamarád, který by
chtěl panu Černohlávkovi napsat, adresu dostane v redakci.
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Na začátku měsíce května jsme předali do kanceláří Re-
gionální rady regionu soudržnosti Severovýchod první moni-
torovací zprávu se žádostí o platbu za období od začátku
projektu do konce dubna roku 2011. Realizace projektu je
v plném proudu a dodavatelská společnost představila i prv-
ní grafické návrhy internetového portálu. Po vzájemné ko-
rekci dojde k výběru optimální varianty webu.

Další informace o projektu naleznete na webových strán-
kách nositele projektu www.novybydzov.cz. kde byla zřízena

sekce informačního centra s logem Společné Cidliny, kam
byly vloženy základní informace o projektu. 

Za projektový tým Ing. Martin Kořínek, 
korinek@novybydzov.cz

Regionální informační centrum
Společná Cidlina „RICSC“

Děti ze čtyřiceti devíti škol,
dětských domovů a domovů mlá-
deže Královéhradeckého kraje za-
chrání více než tisíc dětí v rozvo-
jových zemích.

Přes tisíc panenek předal ve středu
1. června Český rozhlas Hradec Králo-
vé ředitelce Českého výboru UNICEF
Pavle Gomba. Přesně tolik dětí se letos
přihlásilo do šestého ročníku soutěže
„Miss panenka“, ve kterém žáci škol
Královéhradeckého kraje ušili panen-
ky, z nichž výtěžek putuje na očkovací
programy pro děti v rozvojových zemích.
Vítězkou letošního ročníku se nakonec
stala panenka Tonny Šárky Berkové ze
ZŠ Komenského Nová Paka. V králové-
hradeckém Kongresovém centru Aldis
o tom rozhodla šestnáctičlenná porota,
v níž zasedli kromě jiných farář Zbig-
niew Czendlik, módní návrhářky Libě-
na Rochová a Jitka Šedová, zpěvačky
Tereza Kerndlová a Madalena Joao, vý-
konný ředitel Českého rozhlasu Old-
řich Šesták a další osobnosti. Součás-
tí dopoledního programu, kterým bylo
poděkováním všem dětem, vystoupili
i finalista loňské soutěže Superstar Ben
Cristovao, zpěvačka Debbi a taneční
skupina T-BASS.

„Letos jsme se sešli už po šesté
a mám velikou radost, že je Miss pa-
nenka tak úspěšná. Když panenky pře-
vedeme na děti v rozvojových zemích,
podařilo se nám díky školákům zajis-
tit očkování pro téměř 6000 dětí. Proto,
i když volíme každoročně Miss panen-
ku, pro mě zůstávají krásné všechny,“
řekl ředitel Českého rozhlasu Hradec

Králové a předseda poroty Jiří Kánský,
který také na konci slavnostního dopo-
ledne vyhlásil nový - sedmý ročník této
soutěže.

Akce se koná za podpory akciové
společnosti Východočeské plynárenské
(člena skupiny RWE), která ji každoroč-
ně podporuje již od jejího vzniku v ro-
ce 2006. „Jsme velice rádi, že za šest

let tohoto projektu se celkem našilo ví-
ce než 5800 panenek v celkové hod-
notě 3 480 000,- Kč. Tato skutečnost
nás utvrzuje v našem rozhodnutí pod-
porovat i nadále akci rozvíjející u tvůr-
ců panenek jejich výrazné sociální cí-
tění,“ doplňuje Mgr. Jiřího Kánského
předseda představenstva VČP Ing. Jin-
dřich Broukal.

Miss panenkou 2011 je Tonny
VYTVOŘTE S NÁMI

KALENDÁŘ
„VZPOMÍNKOVÝ KUFR 2012“

Občanské sdružení Podzámčí
vyhlašuje soutěž 

o nejhezčí starou fotografii
Fotografie sbíráme do 30. 7. 2011. Staré fotky oskenuj-

te a pošlete na e-mail: Daniela.Luskova@seznam.cz. Do tex-
tu e-mailu napište vaše jméno a krátký příběh k fotografii,
vzpomínku na člověka, místo, situaci, kterou obrázek zachy-
cuje. Nebo fotografie v elektronické podobě, uložené na CD,
pošlete na adresu Žiželická 92, 50351 Chlumec n. C., even-
tuelně zanechte v obálce na podatelně Městského úřadu
v Novém Bydžově. 

52 nejhezčích fotek bude použito k výrobě stolního ka-
lendáře „Vzpomínkový kufr 2012“. Majitelé tří starých nejlep-
ších fotek s nejzajímavějším příběhem budou odměněni ka-
lendářem a dárkem. 

Další informace k projektu na www.podzamci.cz.

Dobrovolnické centrum Podzámčí
přijímá zájemce 

o dobrovolnickou činnost 
v rámci projektu 

„Dobrovolníci do nemocnice“
Chcete si vyzkoušet práci v prostředí nemocnice,

péči o seniory?
Chcete praxi a zkušenosti k přijímačkám 

na vysokou školu?

Zavolejte na 604 240 344 a staňte se dobrovolníkem!

Vaši ochotu ocení všichni, jimž věnujete svůj volný čas
k procházkám, čtení, povídání. 

Další informace k projektu na www.podzamci.cz.

Projekt je finančně podpořen 
Ministerstvem zdravotnictví České republiky

Inzerce

Inzerce



MALÉ ZAMYŠLENÍMALÉ ZAMYŠLENÍ

čtyřiceti lety komunistické vlády.“ Po-
mineme-li fakt, že pan Zeihsel a jeho
stoupenci nemají co mluvit do toho, ja-
ké pomníky v českých zemích kde po-
stavíme, čiší z jeho slov uvozhřená ne-
návist k Čechům a naprostá neznalost
a nepochopení důvodů a historie jejich
národně osvobozeneckého hnutí.

Ale i v hlavách některých českých
žurnalistů a politologů, kteří neznají
dost dobře životopis Edvarda Beneše
ani historii Československa a druhé
světové války, se líhnou snahy v rámci
evropské integrace se vlichotit do ně-
mecké nacionalistické přízně okáza-
lým špiněním ideových základů české
a československé samostatnosti a je-
jich čelných představitelů. Například
jistý v dějinách československého státu
zcela nezorientovaný pisatel Jan Klein
v Mladé frontě (13. 4. 2010) považoval
za možné uveřejnit naprosto pochybe-
ný výrok: „Beneš byl nesprávný muž
na nesprávném místě v nesprávný čas“
a s otřesnou neznalostí historických
fakt dodal, že „Pomník si daleko víc za-
slouží jeho nástupce Hácha.“ Martin
Kubík v Respektu (č. 19-2010) tvrdě
popírá jakékoli české nároky na úhra-
du válečných škod způsobených v čes
kých zemích Němci, (aniž bere v úvahu,
že Československo nebylo odškodně-
no reparacemi): „Tak zvané Benešovy
dekrety pokládá za zcela bezprávné
a genocidní z právního hlediska za ne-
platné od samého počátku“ a dovozu-
je v naprostém souzvuku s německou
nacistickou a neonacistickou propa-
gandou, že „Počátek bezpráví v Česko-
slovensku je třeba spatřovat ve vzniku
Československa v roce 1918.“

Také Petr Zídek se k útokům na Be-
neše přidal v Lidových novinách (10. 12.
2010) nepravdivým obviněním, že „je
zodpovědný nejenom za nelidský od-
sun německého obyvatelstva, ale i za
tvrdé procesy proti Čechům podle po-
válečných retribučních dekretů, které
pošlapávaly základní zásady právního
státu.“ Redaktor Zídek zřejmě neví nic
o sudetoněmecké účasti na genocidních
plánech germanizace českého prosto-
ru a vražedných zločinech spáchaných
na Češích před válkou, v době rozvíje-
ní Československa a okupace českých
zemí, jakož i poválečnými akcemi wer-
wolfů a také zřejmě neví, že Beneš není
původcem odsunu, že k jeho akcepto-
vání byl donucen tlakem domácí od-

bojové fronty a že o něm konec konců
rozhodla postupimská konference ve-
doucích představitelů vítězných velmo-
cí a že nelidské činy v jeho průběhu
byly ve válečné atmosféře přirozenou
odpovědí na předchozí nelidské činy
a záměry Němců včetně sudetských.
Dokonce i Pavel Kosatík, známý svým
obvykle uvážlivým a fundovaným pří-
stupem k tématům, ve své životopisné
knize o Benešovi Budovatel pragma-
tik, i když se neuchyluje k jeho vyslove-
né dehonestaci, zanedbává objektivi-
tu hodnocení významu jeho osobnosti
tím, jak na to poukazuje v zasvěcené
recenzi prof. Věra Olivová, že zamlču-
je Benešův politický zápas o upevnění
Československa v poválečné Evropě,
nezmiňuje se ani o jeho usilovné obra-
ně republiky i evropské demokracie pro-
ti agresivitě Hitlerova Německa a Hen-
leinově sudetoněmecké agilitě v jeho
službách.

Vskutku bezuzdně surový, vylhaný
a nevděčnicky nespravedlivý je článek
Vladimíra Bystrova Ze sebraných zlo-
činů Edvarda Beneše, uveřejněný 3. zá-
ří 2010 v Lidových novinách. Vyvolal
spravedlivé pobouření jednotlivců i řa-
dy organizací (Českého svazu bojovní-
ků za svobodu, České obce sokolské,
Československé obce legionářské, Klu-
bu Milady Horákové, Konfederace po-
litických vězňů, Masarykovy společnos-
ti, Masarykova demokratického hnutí,
Kruhu občanů vyhnaných v roce 1938
z pohraničí, Sdružení zahraničních let-
ců, Společnosti bratří Čapků, Společnos-
ti Jana Masaryka, Společnosti Edvarda
Beneše, Svazu osvobozených politic-
kých vězňů a pozůstalých aj.). Je totiž
vrchovatě naplněn nenávistí, neznalostí
a záměrnou mystifikací překonávající
hanobivé pamflety a insinuace nacistů
i stalinistických komunistů. Požaduje
totiž „kategorické zbourání celého jed-
noho světa vybudovaného na jménu
a údajném odkazu Edvarda Beneše“,
jehož role je prý „ostudná“. V napros-
tém a dokonalém rozporu s pravdou
tvrdí, že Edvard Beneš „již ve 30. letech
de facto celou východní Evropu tiše,
bezbolestně včlenil do zájmu budou-
cího sovětského impéria“.

Pracoval prý nejen pro sovětský re-
žim, ale uplatňoval jakési „vlastní zá-
jmy“, a to „zájmy nízké, osobní, prefe-
rující vlastní zájmy, které se skrývaly
například za únosy lidí, tresty pro osob-

ní nepřátele apod.“ S nehoráznou zlo-
volností a neznalostí fakt mu klade za
vinu „prezidentské dekrety, nekoordi-
nované únosy německých občanů, tak
zvané divoké odsuny, později důsledky
kolektivizace a další až po únor 1948“.

Autor si dokonce troufá ostouzet
československého prezidenta náznaky,
že se podílel na fyzické likvidaci řady
předních československých politiků, ge-
nerála Prchaly, Františka Schwarze, ale
i prezidenta Háchy, generála Syrové-
ho, generálů Krejčího, Vojcechovské-
ho a dalších. Článek daleko přesahu-
jící hranice lidské slušnosti, nemluvě
o zákonem zaručené ochraně osobnos-
ti končí výrokem, že „Trestných bylo
i mnoho jiných činů“. Trestné by mělo
být takovéto špinavé a zcela bezectné
a veskrze lživé znevažování lidí, zejmé-
na těch, kteří se svým životem a činy
zasloužili o stát, jak je to konstatováno
platným zákonem v případě Edvarda
Beneše. Je politováníhodné a velice
smutné, že nactiutrhačné pamflety to-
hoto druhu jsou a mohou být bez ja-
kéhokoli komentáře otištěny v českých
novinách, i když nejsou v rukou českých
majitelů.

Navzdory odrodilectví a otupělému
národnímu cítění některých v tisku se
prosazujících jednotlivců, není naštěs-
tí důvod domnívat se, že český národ
ve svém většinovém smýšlení a cítění
ztrácí úctu k tomu, co je a vždycky bu-
de každému národu i v sjednocené Ev-
ropě svaté. Pokud jde o Edvarda Be-
neše, věřím, že se všeobecně přijímá za
bernou minci, co na jeho obranu svěřil
tisku předseda Čs. Obce legionářské:
„... stál u zrodu československých legií
ve Francii. Nebýt jeho osobního při-
spění a diplomatického umu, nebylo
by možné docílit uznání zahraničních
vojenských jednotek neexistujícího stá-
tu s tím, že jde o jednotky, které budou
bojovat na straně spojenců... V čele na-
šeho zahraničního odboje stál v obdo-
bí II. světové války, kdy svou prací při-
spěl k anulování Mnichovské dohody
a obnovení Československé republiky.“
Předseda Svazu osvobozených politic-
kých vězňů Oldřich Stránský dodává:
„Pokládám život, který prezident Beneš
prožíval, za čestný a odvážný... přeji na-
šemu státu stejnou odvahu v dnešní do-
bě i do budoucna, jakou měl tenkrát
Edvard Beneš.“

Karel Richter Č
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Osmadvacátého května si vlastenec-
ky smýšlející Češi připomněli 127. výro-
čí narození Edvarda Beneše, jednoho
z čelných tvůrců československé státní
samostatnosti, oddaného žáka a spolu-
bojovníka T. G. Masaryka, který o něm
prohlásil: „Bez Beneše by nevznikla re-
publika.“ Jako dlouholetý ministr za-
hraničí nově zrozeného demokratické-
ho státu se promyšleně snažil zajišZovat
spojeneckými smlouvami jeho vnější
bezpečnost. Hrál významnou roli v ce-
losvětové Společnosti národů iniciativ-
ním prosazováním a obhajobou me-
zinárodní spolupráce demokratických
zemí proti narůstající rozpínavosti fa-
šistických mocností. Po abdikaci prezi-
denta Osvoboditele Masaryka převzal
na základě volby funkci hlavy státu
ohrožovaného stále nebezpečněji ag-
resivitou hitlerovského Německa. Do-
datečně se mu, zejména za minulého
režimu, vytýkalo, že kapituloval před
diktátem mnichovské konference čtyř
velmocí, místo aby přijal nabízenou po-
moc Sovětského svazu a dal k boji od-
hodlané armádě rozkaz k obraně re-
publiky po boku Rudé armády. Teprve
dnes, ve světle nově zjištěných faktů, je
prokázána nespravedlnost tohoto ob-
vinění. V případě odmítnutí usnesení
mnichovské konference by Českoslo-
vensko stálo nejenom proti Německu
a Itálii, ale i proti Francii a Anglii, je-
jichž představitelé ujistili Hitlera, že
když Československo odmítne souhla-
sit, bude k tomu v zájmu záchrany ev-
ropského míru donuceno. Beneš na-
vzdory tomu 30. září, kdy se od něho
v dopoledních hodinách ultimativně
požadovalo zásadní stanovisko, od čas-
ných ranních hodin naléhavě žádal so-
větského vyslance Alexandrovského
o dotázání Moskvy, zda může při od-
mítnutí usnesení mnichovské konfe-
rence počítat se slíbenou sovětskou
pomocí. Alexandrovskij (později na zá-
kladě falešných obvinění popravený), si
poznamenal ve svém deníku, uveřejně-
ném po pádu SSSR, že úmyslně s de-
peší do Moskvy otálel, neboZ věděl, že
Stalin, který se navenek tváří, jako by
se chystal jít Československu na pomoc,

ve skutečnosti chce tímto postojem je-
nom podpořit neústupnost Českoslo-
venska a přispět tak k rozpoutání vál-
ky západních imperialistických velmocí
proti Německu kvůli Československu,
aniž by se jí SSSR zúčastnil. Hodlal
vyčkávat, až se imperialistické velmo-
ci válkou navzájem vyčerpají, aby Rudá
armáda vstoupila do Evropy jako osvo-
boditelka válkou ohrožených evrop-

ských států. Osvobození ovšem v jeho
pojetí znamenalo podrobení Sovětské-
mu svazu, neboZ pro žádný buržoazní
stát, Československo nevyjímaje, Sovět-
ský svaz podle Leninovy poučky nemohl
učinit nic, co by nepřinášelo prospěch
revoluci. Dát se zavléci do války s Ně-
meckem nebylo v zájmu socialistické
revoluce. Proto Beneš 30. září marně če-
kal na potvrzení pří-slibu, že mu Moskva
pošle pomoc, když se odmítne vzepřít
nátlaku velmocí. A prezident Beneš ja-
ko hlava státu, který stál ode všech opu-
štěný proti sjednocené frontě čtyř vel-
mocí, měl pouze dvojí možnost volby:
bu� sebevražednou válku, která urychlí
splnění Hitlerových plánů na likvidaci
českého národa v zájmovém prostoru
Velkoněmecké říše, anebo souhlas s po-
žadovaným odtržením českého pohra-

ničí, které sice znamená územní zmrza-
čení státu, ale uchová stát při životě
pro obnovení původního stavu za pří-
hodných okolností v budoucnu. Beneš
jako moudrý a zodpovědný státník před
alternativou heroického zániku národa
v bezvýchodné válce zvolil jakkoli sví-
zelnou, ale přece jen nikoli beznaděj-
nou cestu zachování jeho života. Když
poté došlo vinou zbabělosti západních
mnichovanů k rozbití zmrzačeného čes-
koslovenského státu a k německé oku-
paci českých zemí, postavil se Edvard
Beneš ve shodě s převládající vůlí náro-
da do čela národně osvobozeneckého
hnutí, které zajistilo Čechům i Slovákům
důstojnou pozici ve spojenecké koalici,
jež válečnou porážkou hitlerovského
Německa rozhodovala o nápravě fašis-
mem deformovaných poměrů v Evropě.

Demokratický řád v naší zemi dnes
umožňuje, aby se vedle většiny národa,
která prezidenta Edvarda Beneše se
zřetelem k jeho nesporným zásluhám
o československý stát chová v úctě, dá-
vali veřejně slyšet i jeho odpůrci. Již
delší dobu se v zahraničí i u nás doma
vyskytují publicistické útoky na česko-
slovenskou republiku a její zakladatele,
zejména na Edvarda Beneše, navazu-
jící přímo na Goebbelsovu nacistickou
propagandu z předválečných časů. Již
loni 12. dubna v rámci protestní odezvy
Sudetských Němců na odhalení Bene-
šova pomníku v Brně uveřejnil před-
seda Sudetoněmeckého krajanského
sdružení Gerhard Zeihsel prostřednic-
tvím Sudetendeutscher Pressedienst
sveřepé výpady označující prezidenta
Beneše lživě za „hlavního původce ma-
sové vraždy na sudetských Němcích“
a za „zločince proti lidskosti“. Česko-
slovenské legionáře, z jejichž řad vzešla
iniciativa usilující o postavení této sochy,
nazývá „hrobaři demokracie“ a „dezer-
téry z 1. války“ a znevažuje je nestoud-
ně lživým a pro nás zcela nepřijatelným
tvrzením: „... táhli v Rusku po sibiřské
dráze až do Vladivostoku, plundrovali
a svou kořist přivezli na lodích do Evro-
py. Spojili se s komunisty - jak to učinil
Beneš se Stalinem, aby prosadili vyhná-
ní. Národ za to po roce 1948 zaplatil

ZASLOUŽÍ SI 
NEHYNOUCÍ ÚCTU A VDĚK
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Caveman
Rob Becker
Představení „Obhajoba jeskynního muže“ představuje hu-
morné přemýšlení o rozdílech mezi muži a ženami a o tom,
jak tyto rozdíly vyvolávají často nedorozumění. 
Máte chuZ se rozesmát až k slzám? Přij�te se podívat na
slavnou one man show o tom, co dělá muže mužem a ženu
ženou, o rozdílech mezi námi, o lásce, partnerství a vtipně
utajených kvalitách obou pohlaví.
Hrají: Jan Holík/Jakub Slach
Prosinec 2011, www.caveman.cz

Nějak se to zvrtlo
A. P. Čechov
Divadlo je ideálním prostorem pro niterná lidská dramata.
A to i tehdy, jsou-li ona dramata směšnosmutná, mezi slza-
mi smíchu s utajenou hořkostí - zkrátka čechovovská. 
Dramatizace neuvěřitelně směšných příběhů o smolařích.
Hrají: TaZjana Medvecká, Lilian Malkina, Jaromír Meduna,
Lukáš Jurek
Únor 2012, www.divadloviola.cz

Nesladím
Stanislav Štěpka
Radošínské naivné divadlo
V trpké komedii zkoumá autor různé podoby lidského štěs-
tí. Je možné najít štěstí na internetu prostřednictvím sezna-
mek? Je možné najít partnera, se kterým jednou prožijeme
opravdový šZastný život? Můžeme považovat za štěstí to, když
jsou nešZastní jiní? Přinese osamělé ženě opravdové lidské
štěstí výhra v sázkové kanceláři ve výši 1 milionu eur? V čem
vlastně spočívá lidské štěstí?
Hrají: Stanislav Štěpka, Lujza Garajová-Schrameková/Andrea
Marek Martvoňová, Maruška Nedomová, Petra Humeňan-
ská/Lucia Molnárová, Marcela Vilhanová, Michal Kubovčík,
Richard Felix, Mojmír Caban, Juraj Haško, Vladimír Svítek,
Ladislav Hubáček
Představení se uskuteční v rámci vystoupení Radošínského
naivného divadla v Praze a v Kolíně.
Březen 2012, www.rnd.sk

Edith a Marlene
Éva Pataki
Divadlo pod Palmovkou
Edith a Marlene je příběhem dvou slavných šansoniérek
Edith Piaf a Marlene Dietrich. Autorka hry, ma�arská scé-
náristka, staví do kontrastu dva odlišné způsoby přístupu
k životu - na jedné straně chladnou, ukázněnou profesiona-
litu Marlene Dietrich, na straně druhé plný, vášnivý a inten-
zívní život Edith Piaf.
Hrají: Hana Seidlová, Renata Drössler, Eva Kodešová, Ka-
rel Vlček, René Přibyl, Jan Teplý, Radek Zima, Jiří Havel, Jan

Konečný/Otto Rošetzský, Aleš Alinče, Miroslava Pleštilová,
Drahomíra Hermannová
Hudební doprovod: klavír Vladimír Truc, kontrabas Zdeněk
Vaník/Zdeněk Pazourek, akordeon Jan Micka/Petr Drešer
Duben 2012, www.divadlopodpalmovkou.cz

Každý den štastný den!
Jaan Tätte
Česká komedie estonského herce, dramatika a slavného pís-
ničkáře Jaana Tätta nabízí svéráznou léčbu manželské nudy.
Experiment s bigamií přináší řadu překvapivých a absurdních
situací, které vyplazují jazyk na konvenční morálku, vytou-
žené štěstí však nepřinášejí. Spíš zvětšují zmatek a vedou
ke krachu. Naštěstí nekončí jako tragédie, ale jako fraška,
která se vysmívá kýčovitým představám o lásce.
Hrají: Barbora Hrzánová, Libor Jeník, Helena Lapčíková,
Zbigniew Kalina
Květen 2012, www.divadlopribram.eu

Návštěvy u pana Greena
Jeff Baron
Náhodná automobilová nehoda přivádí do styku dva muže,
kteří by se jinak nikdy nesetkali, a navždy změní jejich život.
Rozdělují je dvě generace a co začíná jako komedie kontras-
tu kultur, se vyvíjí ve vyhrocený příběh o riziku osamělosti,
předsudků a netolerance. Jak týdny plynou, vytváří se přátel-
ství, prověřují se lidské vztahy a odhalují se tajemství.
Hrají: Stanislav Zindulka, Matěj Hádek
Červen 2012, www.adf.cz

Změna programu vyhrazena.
Termíny představení včetně ceníku vstupného

budou upřesněny do 20. září 2011
na www.chlumecnc.cz v menu Klicperův dům.

Realizace objednávek předplatného bude zahájena 1. červen-
ce 2011.
Realizace rezervací vstupenek bude zahájena 24. října 2011.
Předprodej předplatného a vstupenek bude zahájen 3. lis-
topadu 2011 v pokladně Klicperova domu v době od
15.00 - 19.00 hod. a bude pokračovat každý čtvrtek.
Rezervace vstupenek a předplatného tel.:

495 433 140, 602 717 410, po-pá 8.00-16.00 hod.
Rezervace vstupenek a předplatného SMS:

602 717 410, po - pá 8.00-18.00 hod.
Rezervace e-mail: klicperuvdum@chlumecnc.cz
Rezervované předplatné a vstupenky v rámci Diva-
delní sezony 2011/2012 vyzvedněte nejpozději do
14 dnů od data uskutečnění rezervace, v opačném
případě budou uvolněny k prodeji.

Marcela Přerovská
vedoucí MěKS Klicperův dům Č
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CHLUMECKÝ KULTURNÍ KALENDÁŘ
ČERVENEC 2011

Předprodej vstupenek každý čtvrtek v době od 15.00 do 19.00 hod. nebo před každým představením dle programu

Klicperův dům - rezervace vstupenek
na tel.: 495 433 140, 602 717 410

Klicperův dům - rezervace vstupenek
e-mail: klicperuvdum@chlumecnc.cz

Hudební klub Říhův dům

1. července SUMMER HITS
pátek 21.00 hod.

8. července SUMMER HITS
pátek 21.00 hod.

15. července SUMMER HITS
pátek 21.00 hod.

22. července SUMMER HITS
pátek 21.00 hod.

29. července SUMMER HITS
pátek 21.00 hod.

Chlumecké hudební léto 2011
na koupališti

vstupné zdarma, akce se konají za každého počasí

7. července Melodybrass
čtvrtek Chlumec nad Cidlinou
19.00 hod.

14. července Oboroh
čtvrtek Rychnov nad Kněžnou
19.00 hod.

21. července Total Randall
čtvrtek Nový bydžov
19.00 hod.

28. července Řemen
čtvrtek Chlumec nad Cidlinou
19.00 hod.

Upozornění pro návštěvníky
Klicperova domu

"V době od 7. července do 10. srpna 2011 bude probí-
hat technická odstávka.

"Předprodej vstupenek bude opětovně zahájen 11. srpna
2011 v pokladně Klicperova domu v době od 15.00 do
19.00 hod. a bude pokračovat každý čtvrtek.

"Provoz Klicperova domu bude zahájen filmovým předsta-
vením „HOP“ dne 15. srpna 2011 - pondělí od 18.00 hod.
a v dalších dnech budou uvedeny následující filmy - Li-
dice, Harry Potter a Relikvie smrti - část 2, Thor,
Čertova nevěsta, WesternStory, Medvídek Pú, Voda
pro slony, Piráti z Karibiku - Na vlnách podivna.

Marcela Přerovská
vedoucí MěKS Klicperův dům

TERMÍN UZÁVĚREK A VYDÁNÍ
VÝTISKŮ CHLUMECKÝCH LISTŮ
Číslo Datum uzávěrky Datum vydání

7/11 čtvrtek 30. 6. čtvrtek 21. 7.
8/11 čtvrtek 4. 8. čtvrtek 25. 8.

PROGRAM 5. DIVADELNÍ SEZONY 2011/2012
Vážení diváci a návštěvníci Klicperova domu, v rámci oslav 777. výročí existence Města Chlumce n. C.

jsou pro vás připravena následující představení:

Inzerce
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V pátek 27. května se v celé České republice konala
Noc kostelů, do které se zapojila i naše farnost. Návštěvní-
ci si mohli prohlédnout nejen všechny chlumecké kostely,
ale také kostel v Lučicích a ve Staré Vodě. V každém cír-
kevním stánku byla připravena nejen netradiční prohlídka,
ale také zajímavý kulturní program. A protože mě od dětství
kostely a hřbitovy přitahují, mají své zvláštní kouzlo, rozhod-

li jsme se s manželem, že podnikneme „malou kostelní tour“.
Začali jsme kostelem sv. Benedikta v Lučicích, kde se kona-
la nejen zajímavá komentovaná prohlídka v podání Lucie
Štěrbové, ale byla zde instalována i výstava o historii a vý-
znamu bible. Navštívili jsme i původní dřevěnou zvonici,
která je jinak nepřístupná. Dále jsme se přemístili do koste-
la sv. Václava ve Staré Vodě, kde nás vítal hlas zvonu Václav
a kde se rovněž konala neméně zajímavá prohlídka koste-
la s průvodním slovem Jana Krátkého. Velmi působivý byl
i varhanní koncert při svíčkách v podání Petry Hlaváčkové
a Jana Hartla. A pak už následovaly chlumecké kostely. Vel-
mi mile jsem byla překvapena zaplněným děkanským koste-
lem sv. Voršily, kde všechny přivítal, stejně jako na předcho-
zích církevních místech, děkan ICLic. Pavel Seidl. Krásně
a se zaujetím promluvil o významu kostelů v minulosti i v sou-
časnosti. O pomoci Města chlumeckým kostelům hovořil
i starosta Ing. Miroslav Uchytil. I zde následovala komento-
vaná prohlídka, kterou si pro návštěvníky připravil Jan Po-
spíchal. Příjemnou tečkou programu byl varhanní koncert
se zpěvem manželů Dvořáčkových. Nejpůsobivější zážitek,
alespoň pro nás, ale čekal v nejstarším chlumeckém koste-
le, v kostele Nejsvětější Trojice, kde se konala nádherná vý-
stava velmi vzácných liturgických předmětů. Snad i ponurá
atmosféra podmračeného deštivého květnového večera při-
spěla k nádherným, působivým okamžikům, které jsme na
tomto místě prožili a které se snad ani nedají popsat. Z ča-
sových důvodů jsme bohužel nestihli navštívit Husův sbor,
kde byl rovněž připraven zajímavý duchovní program.

Měla jsem velkou radost z toho, že všechny kostely, které
jsme tento podvečer a večer navštívili, byly plné lidí, dychti-
vých po duchovnu, historii i krásné chrámové hudbě. A mys-
lím, že nejen za nás, za Komárkovi, ale za všechny návštěv-

níky Noci kostelů, se sluší poděkovat všem, kteří pro nás tak
hluboký zážitek připravili. Osobně si myslím, že největší zá-
sluhu na tak zdařilé akci má chlumecký farář, pan děkan
Pavel Seidl. Jsme moc rádi, že Vás tady máme, a přejeme,
aby byly kostely ve Vaší farnosti plné, a to nejen při Noci
kostelů. V závěru použiji Vaše slova z předchozích Chlu-
meckých listů: „Takže vzhůru do kostelů!“ 

Mgr. Milena Komárková

Noc kostelů na Chlumecku

Oltář kostela sv. Václava ve Staré Vodě
(foto JK)

Zvon z roku 1586 v dřevěné zvonici Lučického kostela
sv. Benedikta (foto JK)

Dne 22. 5. 2011 proběhl na zámku Karlova koruna již
druhý ročník plesu princů a princezen. Ve 13 hodin přivítal
ze zámeckého balkonu všechny návštěvníky král Květoslav
s královnou Jasmínou, kteří se vzápětí odebrali do Sloupové-
ho sálu, kde jim byli představováni všichni příchozí princové
a princezny, kteří se sem ve velkém počtu sjeli ze širokého
okolí. Děti za představení královskému páru dostávaly slad-
kou odměnu.

Na nádvoří zámku se konal řemeslný jarmark, kde bylo
možno zakoupit různé předměty a to od keramiky přes šper-
ky, oděvy, upomínkové předměty a také i občerstvení. Velký
úspěch měl stánek s ochutnávkou moravských vín z okolí
Mikulova.

Současně na malém nádvoří probíhal program pro děti,
kde vystoupili šermíři, žongléři a probíhala taneční vystou-
pení, „princeznovské“ disko a nechyběly ani různé dětské
soutěže. Před zámkem potom předváděl své umění mistr
sokolník s dravci.

V Mramorovém sále zámku probíhaly prohlídky pohád-
kových pokojů, kdy v každém byla ukryta nějaká známá po-
hádka a děti měly za úkol pohádky rozpoznat a správně po-
jmenovat.

Zámek navštívilo přibližně 3500 spokojených návštěvní-
ků, a tak věříme, že se všem u nás líbilo a že se již nyní těší
na další ročník „Plesu princů a princezen“ na zámku Karlo-
va koruna.                                  Marcela Zahálková

Cizí slova
v češtině

Trafika
Při uvažování, co s politikem, jemuž skončil mandát, slý-

cháme, že oni mu určitě dají nějakou trafiku. Cizinec, byZ by
dobře rozuměl česky, asi neví, o co jde. Jak trafika, obchod
s tabákovými výrobky, může souviset s odchodem politiků
z funkce. Proč spojení „dát politikovi trafiku“ znamená ob-
starat mu nějaké možná sice nepříliš výnosné, ale přece jen
místo či postavení za minulé zásluhy.

To slovní spojení vzniklo za první republiky, kdy bylo
běžné, že starší nebo invalidní legionáři dostali za zásluhy

o československou samostatnost jako odměnu či pomoc
od státu koncesi k provozování obchodu s tabákovými vý-
robky, tedy trafiku.

Slovo trafika má nepříliš jasný původ. Odborníci se sho-
dují, že k nám přišlo z němčiny jako krácení slova Tabak-
trafik, tedy obchod s tabákem. Trafik je z italského traffico,
obchod a také doprava. Zajímavé je, že Němci přebrali první
význam slova traffico, tedy obchod, a Angličané druhý - ang-
lické traffic znamená doprava.

Při pátrání po původu italského slova se odborníci ne-
shodují. Jedni říkají, že se do italštiny dostalo z arabštiny,
kde tafriq znamená rozdělování zboží, druzí navrhují za-
měřit se na staroportugalské trasfegar, obchodovat s ví-
nem, které pochází z katalánského trafegar, slévat, míchat
víno, jehož základem je latinské faex, vinná sedlina, usa-
zenina.

Milada Permanová

Ples princů a princezen
na zámku Karlova koruna

Inzerce
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V neděli 5. června bylo slavnostně po několikaleté pře-
stávce, která sloužila k jeho rekonstrukci, otevřeno mu-
zeum v Žiželicích. Sídlí v přízemí historické budovy radni-
ce, uprostřed čtvercového náměstí. Tato barokní budova
byla postavena roku 1800 a stavěl ji místní zednický mistr
Martin Sobota. Poprvé zde bylo muzeum otevřeno 1. května
1965 a původní podobě zůstalo až do roku 2008. Nyní, po
nezbytných úpravách, se změnilo jeho uspořádání a rozší-
řila se i sbírka exponátů. Zřizovatelem muzea je OÚ Žiželi-
ce a provozovatelem OS Žiželáci.

Slavnostnímu znovuotevření předcházela malá slavnost
s bohatým kulturním programem, na kterém se podílelo dí-
lem i město Chlumec nad Cidlinou. Vystoupil zde totiž de-
chový orchestr ZUŠ a taneční skupina občanského sdruže-
ní „Město v zahradách“. Dále se na programu podílely děti
z MŠ Žížalka Žiželice i z místní základní školy. Vystoupily
rovněž Olešnické mažoretky Violetky. 

Expozice muzea je přístupná dle dohody. Na vaši návště-
vu muzea se těší OS Žiželáci.

Mgr. Milena Komárková

Dodatečně jsem jako její autor zjistil, že v horečném spě-
chu, s nímž se usilovalo o vydání knihy k stanovenému datu,
při přepisu rukopisného textu do počítače vypadl ze se-
znamu použité literatury název knihy Karla Khuna Dějiny
a kulturní obraz města Chlumce n. C. (Chlumec nad Cidli-
nou 1932). Je to pro mne mrzuté nedopatření, neboZ pova-
žuji tuto knihu za základní pramen k danému tématu a vě-

domě jsem na ni navázal rozšířením Khunova obrazu až do
současnosti, jak je také uvedeno v předmluvě pana staros-
ty Uchytila, k níž jsem poskytl nezbytné informace. Uveřejňu-
ji toto sdělení, aby čtenáři laskavě vzali daný fakt na vědomí
a nedomnívali se, že využití tohoto pramene bylo záměrně
utajeno.

S díky za pochopení Karel Richter

Muzeum v Žiželicích 
opět otevřeno

Upozornění čtenářům knihy
Chlumec nad Cidlinou 

a Chlumecko v proměnách dějin

Inzerce
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učitel M. Vaněk. Naše tři méně početné páté třídy doplní-
me o děti z okolních málotřídních škol. V prvních dnech
školy přichystají vyučující pro šesté ročníky seznamovací
dny nabité novými informacemi, lidmi a řadou soutěží
k upevnění kolektivu. ŠesZáci si mohou vybrat tradičně
z řady volitelných předmětů.

3) Přijímací řízení
Povinnou školní docházku v letošním školním roce ukon-
čí 78 žáků. Po prvním kole přijímacího řízení na střední
školy bylo umístěno 75 žáků. Žáci volili opět hlavně stu-
dium zakončené maturitní zkouškou.

4) Lyžařský výcvik
Letos jsme opět uspořádali lyžařský výcvik v Pustých Žib-
řidovicích v Jeseníkách. Žáci sedmých tříd trávili týden
v příjemném prostředí hotelu za příznivou cenu. Tato lo-
kalita umožňuje dětem využít zázemí tělocvičny a bazén
po návratu z lyžování. Na sjezdovku je ale třeba několik
kilometrů dojet autobusem. Všichni účastníci kurzu se
dokázali naučit základy lyžování a sjet tamní sjezdovky. 

5) Knihovna
Školní knihovna pracuje již řadu let úspěšně pod vedením
p. M. Drtinové. Opět jsme zakoupili nové knihy, které vy-

užívají hlavně žáci I. stupně pro mimočítankovou četbu.
Jinak ji využívají žáci průběžně dle potřeby a zájmu. Kni-
ha vždy zůstane zdrojem informací a čtení prostředkem,
jak informace získávat. Ve škole jsme uspořádali třetí roč-
ník soutěže výrazového čtení o cenu Antonína Lauterba-
cha. Tato soutěž opět dokázala, že naše děti čtou a umí číst. 

7) Vybavení školy
Tento rok jsme úspěšně zpracovali další grant, poskytova-
ný EU, který zabezpečí plně dovybavení všech kmenových
tříd interaktivní technikou. Ta umožní lepší názornost
výuky. Ve všech třídách budou mít tedy děti stejné podmín-
ky. Po prázdninách se rádi pochlubíme vám všem, při za-
hájení nového školního roku, tímto novým zařízením.

8) Testy SCIO
Našim žákům umožňujeme účast v testech SCIO. Žáci si
zvyknou na jiný způsob hodnocení jejich práce. Mnohdy
přehledy ukázaly, že naše škola se umístila lépe, než více-
letá gymnázia. Každý žák získá podrobné hodnocení své-
ho výkonu a porovnání s ostatními testovanými žáky. V in-
dividuálním hodnocení dosahujeme často i „extrémně“ dob-
rých výsledků, tím se naši žáci řadí na špičku testovaných.

Jana Bernartová, 
ředitelka školy
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Opět je zde konec školního roku a já jej zde chci struč-
ně zhodnotit.

1) Úspěchy dětí 
Naši žáci reprezentovali školu na řadě soutěží. Ve vě-
domostních soutěžích nejvyšších úspěchů dosáhl žák
IX. A M. Hornik. Školu vzorně reprezentoval v českém
jazyce, kde se probojoval do krajského kola, kde obsadil
krásné 5. místo. 
Ze sportovních soutěží nejlépe uspěli starší žáci v mini-
kopané. Nejprve vyhráli okresní kolo a následně obsadili
i první místo v nejvyšší soutěži své kategorie - v kraji.
Úspěšní byli i naši nejmladší fotbalisté (1. - 3. třídy) v tur-
naji McDonald's CUP, kde obsadili v kraji 2. místo. 
Naši žáci nám udělali radost i v dalších oblastech, které
uvádím v přehledu (pouze umístění do 10. místa).

Region
Recitační soutěž
3. - 4. roč.: 4. místo D. Vodárová
5. - 6. roč.: 1. místo M. Vlastníková

2. místo D. Maslák
9. místo M. Vopálková

Vybíjená - Praventan Cup
2. místo - I. st.: M. Pilný, M. Sedláček, P. For-

mánek, M. Drobný, D. Maslák,
J. Pšenička, L. Soukup, R. Šedivý,
L. Zahrádka, V. Doležal, V. Kycelt,
V. Fuxa, M. Drobný

Novobydžovský slavík
1. - 2. roč.: 3. místo E. Hanušová

7. místo A. Jarošová
3. - 4. roč.: 1. místo J. Svatošková

3. místo L. Volejníková
9. místo A. Petružálková

5. - 6. roč.: 1. místo L. Panchartková
4. místo M. Vlastníková
5. místo K. Vacková
9. místo L. Trhoňová

7. - 9. roč.: 2. místo V. Jiříková
3. místo N. Vilgošová
4. místo J. Tůmová
6. místo K. Štěpánová  

Poznávání rostlin 
1. - 2. roč.: 1. místo J. Strnad   
3. - 5. roč.: 5. místo K. Hladíková
6. - 7. roč.: 6. místo K. Hodková

Okres
Dějepisná olympiáda

5. místo M. Rosecká
10. místo F. Staffen

Olympiáda v Čj 
3. místo M. Hornik

Pythagoriáda 
5. roč. 5. místo P. Smíšovský
6. roč. 3. místo L. Věříš
7. roč. 6. místo L. Strnad
8. roč. 4. místo M. Motyčková
Minikopaná starší žáci 

1. místo  M. Dašek, F. Staffen, V. Jadrný,
M. Škop, M. Hofman, J. Labík,
O. Frýda, P. Frajer, L. Suchochleb,
M. Steklý, T. Vrzáň, Z. Žarnovský,
S. Hála, V. Beneš

McDonald's CUP 
1. místo F. Firbacher, P. Staněk, F. Bam-

bas, J. Kralovič, F. Vlasák, J. Ti-
chý, L. Herz, O. Jansa, V. Dvořák,
R. Mrhal, V. Kárník, M. Kříž, V. Kříž,
M. Šrejber, M. Heger, T. Divišek  

Pohár rozhlasu - mladší žáci
4. místo P. Kloz (výška)
5. místo R. Hospodka (dálka)
2. místo F. Dašek (míček)
4. místo J. Uchytil (míček)

Kraj
Olympiáda v Čj

5. místo M. Hornik
Minikopaná starší žáci

1. místo M. Dašek, F. Staffen, V. Jadrný,
M. Škop, M. Hofman, J. Labík,
O. Frýda, P. Frajer, L. Suchochleb,
M. Steklý, T. Vrzáň, Z. Žarnovský,
S. Hála, V. Beneš

McDonald's CUP
1. místo F. Firbacher, P. Staněk, F. Bam-

bas, J. Kralovič, F. Vlasák, J. Ti-
chý, L. Herz, O. Jansa, V. Dvořák,
R. Mrhal, V. Kárník, M. Kříž, V. Kříž,
M. Šrejber, M. Heger, T. Divišek 

2) Výsledky zápisu a přechod na II. stupeň
V příštím školním roce otevřeme tři první třídy. Do školy
by mělo nastoupit 68 prvňáčků. 22 rodičů zažádalo pro
své děti o odklad povinné školní docházky. V jedné třídě
bude třídní p. uč. V. Pavlová, v druhé p. uč. R. Havlínová
a v třetí p. uč. D. Belancová. První den školy bude pro prv-
ňáčky přichystán zajímavý program od starších spolu-
žáků pod vedením třídních učitelek. Poprvé se sejdeme
s dětmi a rodiči ve velké tělocvičně. 
Po prázdninách otevřeme tři šesté třídy. Třídními učitel-
kami zde budou p. uč. M. Horynová, M. Pšeničková a pan

ZŠ Chlumec nad Cidlinou 
a školní rok 2010/11

Ve čtvrtek 19. května 2011 proběhl na Základní škole
v Chlumci nad Cidlinou již 3. ročník soutěže v interpretaci
literárních textů. Hlavním pořadatelem celé akce byl, stejně
jako v předchozích letech, Klub literatury faktu při Obci spi-
sovatelů v Praze. Cílem tohoto klání je nejen vzbudit u žáků
zájem o literaturu a o interpretaci literárních textů, ale pře-
devším jsme chtěli vzpomenout na vynikajícího chlumecké-
ho učitele, spisovatele, herce a divadelníka, pana Antonína
Lauterbacha a vzdát mu tímto hold za jeho celoživotní práci.

Školnímu kolu soutěže předcházela kola třídní, soutě-
žilo se ve čtyřech kategoriích podle věku. V každé věkové
kategorii si svoje síly změřilo 10 žáků. Sice se soutěžilo, ale
nejednalo se o klání v pravém slova smyslu, šlo spíše o pří-
jemně strávené dopoledne jak pro soutěžící tak pro porotu,
jejímiž členy byli: PhDr. Karel Richter, předseda Klubu lite-
ratury faktu při Obci spisovatelů, Miroslav Kučera, tajemník
tohoto klubu, Lubomír Havrda, člen tohoto klubu pověřený
pro práci s mládeží ve východočeském regionu, Mgr. Jana
Bernartová, ředitelka ZŠ Chlumec nad Cidlinou, Mgr. Eva
Grundová, zástupkyně ředitele pro 1. stupeň ZŠ a Mgr. Mile-
na Komárková, šéfredaktorka Chlumeckých listů a učitelka
českého jazyka na 2. stupni. Část soutěže sledoval i syn pa-

na učitele Lauterbacha, pan Ing. Antoním Lauterbach mlad-
ší, který byl s výkony žáků rovněž velmi spokojen. Pro vítěze
byly připraveny hodnotné knižní odměny, pro všechny sou-
těžící pak drobné dárky. Na tomto místě je třeba poděkovat
všem našim sponzorům. 

A jak naši žáci v jednotlivých kategoriích dopadli?

1. kategorie: 2.-3. ročník
1. místo Jan Kralovič, 3.B
2. místo Lucie Rozumová, 2.B

Magda Špásová, 3.B
3. místo Jakub Strnad, 2.A

Filip Firbacher, 3.A 

2. kategorie: 4.-5. ročník
1. místo Pavel Smíšovský, 5.A
2. místo Jakub Janouch, 4.A

Kristýna Hladíková, 5.A
3. místo Martina Motyčková, 5.A

Tereza Boháčová, 5.B
čestné uznání Karolína Turková, 5.C

Literární soutěž v interpretaci textů
o cenu Antonína Lauterbacha 

na naší škole již potřetí
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3. kategorie: 6.-7. ročník
1. místo Eliška Jechová, 7.B
2. místo Kateřina Šarounová, 6.A

Štěpánka Pavlíková, 7.B
3. místo Simona Habancová, 6.A
čestné uznání Ladislav Strnad, 7.A

4. kategorie: 8.-9. ročník
1. místo Nikola Smutná, 8.B
2. místo Matěj Zima, 8.A

Michael Hornik, 9.A

3. místo Veronika Šlechtová, 8.B 
čestné uznání Markéta Žofáková, 8.C 

Absolutním vítězem se stala a literární cenu Antonína
Lauterbacha získala Eliška Jechová ze třídy 7.B.

Výhercům blahopřejeme a všem ostatním soutěžícím dě-
kujeme za účast. Dnes již můžeme říci, že se tato soutěž stala
na naší škole tradicí a že se příští školní rok opět setkáme
s dalšími výbornými výkony našich čtenářů.

Mgr. Milena Komárková

Poděkování
lesníkům

Vedení základní školy v Chlumci nad Cidlinou, učitelé
i žáci 1. stupně děkují lesníkům z Obory Kněžičky za veli-
ce zajímavou akci, kterou pro ně připravili. Jmenovala se
Tajemné místo za plotem. Dětem se dopoledne v oboře ve-
lice líbilo, odnesly si spoustu zážitků a vědomostí. Těšíme se
na další spolupráci a podobné přínosné akce.

Mgr. G. Masláková

„SUPER DEN“ 
v Oboře Kněžičky
Na pozvání lesníků jsme navštívili v květnu Oboru Kně-

žičky. Tato obora se nachází západním směrem od Chlum-
ce n. C., asi půl hodiny cesty autobusem. Vlakem bychom
také mohli jet, ale museli bychom vystoupit v ChoZovicích
a jít kus cesty pěšky. Tuto oboru vlastní rodina Kinských.
Jak jistě víte, jejím majetkem je také zámek Karlova koruna
a stáje plné koní. Ale zpět k naší oboře. Lesníci připravili si
pro nás zajímavý program o oboře, lese a lesnictví. Na ně-
kolika stanovištích byly pro nás připraveny zajímavé úkoly.
Na prvním stanovišti jsme poznávali různé parohy a kůže.

Potom jsme měli za úkol v části najít dančí parohy. Našli
jsme skoro všechny. Na druhém stanovišti jsme se naučili, jak
změřit výšku a tloušZku stromu, spočítat podle letorostů je-

ho stáří. Také jsme se dívali, jak pracuje dřevorubec. Nejvíce
nás zaujalo jeho oblečení. Nosí helmu se sluchátky (aby mu
chránila hlavu), dále speciální rukavice a vyteplené kalhoty
s dobře viditelnou barvou. Musím vám ale říci, že jeho boty
bych nenosila. Jsou strašně těžké. V závěru jsme každý z nás
zasadili jeden malý stromeček. Museli jsme ale dávat pozor,
abychom nepošlapali stromky zasázené jinou skupinou. Na-
konec nás čekala odměna v podobě opékání buřtů.

A na vzpomínku nám věnovali krásnou sovu, vytesanou
ze dřeva.

Skvělý den se vydařil a lesníkům patří veliké poděková-
ní. Výletu ZDAR!

Laura Volejníková a žáci IV. B

Tento rok se nám podařil velký úspěch, stali jsme se pře-
borníkem kraje v minikopané starších žáků. Po základním
kole a okresním kole, která se hrála v krásném domácím
areálu pod sokolovnou a kde se nám podařilo porazit silné
soupeře z Nového Bydžova a Hradce Králové, jsme se utka-
li 25. 5. 2011 v Trutnově. Nutno říci, že by se k této úrovni
hodilo důstojnější prostředí. Bylo také vidět, jak velký rozdíl
je v jednotlivých okresech, když Vrchlabí porážíme 6:2, vy-
soko deklasujeme Jičín 16:0 a Rychnov n. K. 3:0, po remíze
s fotbalovým Náchodem 3:3 máme ovšem lepší skóre a vyhrá-
váme krásný pohár přeborníka kraje. Oficiálně nevyhlášeným
zůstává nejlepší střelec Jan Labík, který dnes nasázel soupe-
řům 15 branek. Škoda jen, že letošní ročník není organizo-
ván i jako celorepubliková soutěž. Děkuji všem hráčům za
reprezentaci a přeji další úspěchy.

Mgr. Vladan Kárník

Ležící: Milan Hofman, Pavel Frajer; 2. řada: Ondřej Frýda, Zby-
něk Žarnovský, Matěj Dašek, Tomáš Vrzáň, Stanislav Hála, Voj-
těch Beneš; 3. řada: Vladan Kárník - trenér, Václav Jadrný,
Michal Steklý, Lukáš Suchochleb, Milan Škop, Hana Dostálo-
vá - vedoucí družstva, Jan Labík; chybí zraněný Filip Staffen

Jak jste se mohli dočíst v minulém
čísle Chlumeckých listů, družstvo žáků
naší školy v kategorii A (1. - 3. třída)
zvítězilo v okrskovém kole a postoupi-
lo do dalšího kola. Zde jsme v okresním
finále na stadionu v Malšovicích v Hrad-
ci Králové po dobrém výkonu vyhráli
všechna svá utkání a s plným bodo-

vým ziskem a se skóre 7:1 jsme obsa-
dili 1. místo (viz tabulka).

Na krajské finále jsme cestovali
do Jičína. Zde jsme se střetli s vítězi
okresních kol Královéhradeckého kra-
je. V prvním utkání jsme nastoupili
proti ZŠ KPTJ z Trutnova a po ospa-
lém výkonu prohráli 0:1. Ve druhém

naši kluci zabrali a porazili ZŠ Rych-
nov n. K. 2:0 (br. Firbacher, Divišek).
V dalším utkání jsme porazili ZŠ Hro-
nov 4:0 (Šrejber, Firbacher, Divišek, Ti-
chý) a v posledním zápase na nás čekal
dosud neporažený tým z Lázní Bělo-
hradu. V případě vítězství jsme mohli
ještě pomýšlet na celkové vítězství, ale
zápas po vyrovnaném průběhu nako-
nec dopadl v náš neprospěch 0:3.

I přes tuto porážku jsme na-
konec obsadili skvělé 2. místo.
Na tomto úspěchu se podíleli: F. Bam-
bas, J. Kralovič , P. Staněk, F. Firbacher,
V. Dvořák, T. Divišek , V. Kříž, M. Šrej-
ber, M. Heger, V. Kárník, M. Kříž, L. Herz,
R. Mrhal, F. Vlasák, O. Jansa, J. Tichý. 

Klukům patří dík za výborný
výsledek a všichni doufáme, že se
za rok do Jičína na „místo činu“
zase vrátíme.                V. Novák

ZŠ Chlumec n. C. vítězem kraje

Fotbalový McDonald’s Cup 2011
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tak obhájil svůj úspěch, kterého v sou-
těži dosáhl už před třemi lety). Celo-
státní soutěžní klání se konalo ve dnech
5. - 7. května ve slezském Havířově
v tamější ZUŠ Leoše Janáčka. Pořáda-
jící škola přivítala na své půdě přibliž-
ně 160 žáků z téměř 70 základních
uměleckých škol z celé České republi-
ky. Soutěž probíhala paralelně ve dvou
koncertních sálech přímo v budově ško-
ly. Výkony soutěžících žáků pak posu-
zovaly dvě samostatné odborné poroty
složené ze zástupců jednotlivých kra-
jů - pedagogů základních uměleckých
škol a konzervatoří a předních českých
akordeonových interpretů. Obě poro-
ty měly opravdu nelehký úkol, neboZ
v řadě soutěžních kategorií byla vystou-
pení žáků velmi vyrovnaná, a to jak po
stránce precizního technického zvlád-
nutí skladeb, tak po stránce jejich před-
nesového a výrazového pojetí.

Náš favorit Luboš pro soutěž nastu-
doval 5 přednesových skladeb různých
stylů a žánrů, a sice povinnou polyfon-
ní skladbu z období baroka, dále dva
kusy od soudobých autorů a dvě sklad-
by tanečního charakteru - efektní kon-
certní tango a energické passo doble.
V Havířově tak mohl porovnat svůj um
v silné konkurenci 11 dalších soupe-
řů - vrstevníků, tedy žáků převážně ve
věku 12 - 13 let. V „osudnou“ chvíli po-
dal velmi pěkný a soustředěný výkon
a vybojoval tak krásné 2. místo. Svou
účastí v soutěži, kterou korunoval skvě-
lým umístěním v tomto celostátním
kole, se Luboš právem zařadil mezi
nejlepší mladé harmonikáře v repub-
lice, čímž velice potěšil nejen mě jako

svou učitelku, ale jistě také své blízké
a všechny z naší ZUŠky, kteří mu drže-
li palce.

Přestože samotná příprava na ce-
lou soutěž byla leckdy velmi náročná
a v případě Luboše bylo často dost ob-
tížné skloubit hodiny hry na akordeon
s jeho vytížeností spojenou s členstvím
v Českém chlapeckém sboru, mám o to
větší radost, že výsledek akordeonové
soutěže je právě takový, jaký je.

Závěrem bych chtěla poděkovat
všem, kteří nám fandili a všem, kteří

byli v celé záležitosti též osobně účast-
ni, zejména rodičům Luboše za jejich
spolupráci a ochotu doprovodit nás
a dopravit do Havířova. Díky!

A Tobě zvlášZ, Luboši, pak přeji,
abys i nadále vytrval v dalším rozvíjení
takového daru, jakým je Tvůj mimo-
řádný hudební talent. AZ pro Tebe akor-
deon zůstává stále inspirujícím ná-
strojem!

Za akordeonové oddělení ZUŠ 
Mgr. Eva Kolaříková
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Dětský den
Už od začátku školního roku jsme věděli, že ten den na-

stane. Začaly dohady a hádky s 9.B a 9.C. Nakonec nám dali
na starost 5. třídy a měli jsme to uspořádat na zámku. Prvně
jsme řešili sponzory. Každý navrhl pár jmen a dobrovolně se
přihlásil, že tam zajde a poptá se. Ale potom nastala doba,
kdy bylo potřeba řešit fotky, tablo, výlety, exkurze a nakonec
i ty zatracený písemky. Všichni na to zapomněli. Tak začala
honička s časem. Kde nic tu nic, najednou bylo na kalendá-
ři 25. 5. Vyděšeně jsme se po sobě podívali a s hrůzou jsme
si uvědomili, že moc času nám nezbývá. Hned o VV jsme se
do toho vrhli. Jak to všechno bude vypadat? Kudy budou
běhat? Kdo bude s kým, a jaké soutěže budou mít? Nadáv-
ky a výčitky létaly vzduchem. Po té jsme začali hledat spon-
zory. Moc toho na nás nezbylo. Uběhl víkend a my jsme
pořád nic neměli! V pondělí jsme všechny vyburcovali. Ko-
nečně se přidali a začali s námi taky jednat. Ještě v úterý
jsme všechno dořešovali. 

A je to tu. Den D, 1. 6. Ráno jsme se sešli v 7.30 před ško-
lou. Než jsme došli na zámek, uběhlo 30 minut. Čas na pří-
pravu se nám krátil čím dál tím víc. A tady začíná nejvtipněj-
ší část dne. Připravit se a ještě naposledy to vysvětlit naší
třídě. Běhali jsme tam a sem. Nikdo nevěděl, kam jít. Někdo
byl moc blízko, někdo zase moc daleko. Někomu něco chy-
bělo a jinému naopak přibývalo. Nakonec jsme byli rozptý-
leni po celém zámku. A asi v 8.45 konečně přišla řada na
děti. Přivítali jsme je a vysvětlili co a jak. Jakmile jsme to
odstartovali, hromada dětí se začala valit na start. Děti mu-
sely běhat k jednomu stanovišti a zase zpátky, do kopce,
z kopce. Na začátku se motaly, museli jsme je pořád posílat
zpátky (to jsou další metry navíc ☺), ale později už pochopi-
ly systém a už to jelo jako po másle. Nestíhali jsme mluvit,
kontrolovat a ještě děti bavit. Když přišly, byly celé zpocené
a unavené, ale naštěstí si dobrou náladu udržely. Po 3 úmor-

ných hodinách konečně tohle všechno přestalo. První cena
byla vyhrána a děti (snad) spokojeny. Uklidit zámek a dostat
se domů bylo to nejlehčí z celého dne. Já osobně bych nechtě-
la být letošním páZákem ☺. 

Markéta Bui, 9.A

Když jsem před sedmi lety provádě-
la průzkum hudebnosti u dětí před-
školního věku v mateřských školách
v Chlumci nad Cidlinou a okolí, mezi
řadou šikovných dětiček upoutal moji
pozornost tehdy šestiletý brýlatý kluči-
na z MŠ U Zámku. Svou přirozenou
muzikalitou mě velmi ohromil a já jsem
už tenkrát tušila, že v hudebním světě
o něm v budoucnu určitě ještě uslyší-
me. A takové dny právě nastaly. Onen
klučina nám za ta léta trochu (tedy da-
lo by se spíše říct trochu více ☺) po-
vyrostl a dnes žije radostmi a starostmi

podobnými, jaké má většina jeho do-
spívajících vrstevníků. A přesto je ve
své populační skupině teenagerů ně-
čím výjimečný. Řeč je o žákovi akor-
deonového oddělení naší ZUŠ, Lubo-
ši Suchánkovi.

Jak jste již byli, milí čtenáři, infor-
mováni v příspěvku květnového čísla
Chlumeckých listů, na začátku dubna
se Luboš stal ve své kategorii vítězem
krajského kola Národní soutěže
ZUŠ ve hře na akordeon a postou-
pil tak do závěrečného celostátního
kola (svým prvenstvím v krajském kole

Akordeonové oddělení ZUŠ 
má svou hvězdu

Inzerce
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Týden s Rampušákem
Uplynul rok a my 15. května vyjíždíme se sbalenými kufry

a bez rodičů opět do hor za Rampušákem a jeho pomocnicí
Kačenkou. Tentokrát nás přivítalo pěkné prostředí chaty
PRIM v Jedlové u Deštné v Orlických horách, milí lidé a krás-
ná příroda. Přálo nám dokonce i počasí. Dny nabité zábavný-
mi a veselými prožitky nám nedovolily tesknit po maminkách
a ostatních doma.

Provázeni Rampušákem a jeho kamarádkou Kačenkou
jsme prožili zábavné a dobrodružné hry - „na šipkovanou“,
karneval, stezku odvahy a pomáhali jsme Sněhurce a trpas-
líkům stavět domečky v lese. Po lesích a loukách jsme hle-
dali nejen kamarády, ale i poklad. A protože jsme byli celý
týden takovými malými trpaslíky, kteří pomáhali samotnému
vládci Orlických hor, našli jsme v pokladu … co jiného než
trpaslíky. Celý týden jsme poznávali jak přírodu, tak i zví-
řátka, protože hned za chatou jsme měli ovčín nejen s oveč-
kami, ale i prasátky a kravičkami. Nedaleko se také pásli
a plavili koně a naši chatu hlídali dva velcí psi.

Týden utekl jako voda a byl tu pátek - čas se se všemi
rozloučit. V přírodě nám bylo krásně, ale každé dobrodruž-
ství jednou končí. 

Návrat byl radostný - zdálo se, že více chyběly děti ro-
dičům, než rodiče dětem ☺.

Týden radostí 
aneb

oslavy 120. výročí založení
Po návratu ze školy v přírodě nás čekal týden velkých pří-

prav, protože naše MŠ Beruška slavila 120 let od svého
založení. 

Po týdnu namáhavé práce vše vypuklo. Ptáte se co? No
přece týden plný zábavy a překvapení, který jsme nazvali
Týden radostí.

Hned v pondělí nás navštívili členové sdružení Království
sov se svými opeřenými kamarády. Děti si mohly zblízka
prohlédnout sovy; jak nejmenšího kulíška, tak i toho nej-
většího výra. Dozvěděly se, čím se živí, kde žijí a jaká mají
vajíčka. Dokonce si je mohly i pohladit. Komu z nás se po-
daří sáhnout si na největší sovu na světě?… 

A v úterý už tu byla další oslava - ,,Den dětí“. Na zahra-
dě byly pro děti připraveny soutěže se zvířátky, nechyběly ani
velké beruškové koláče a drobné odměny pro malé „osla-
vence“!

Ve středu naši školku navštívili pozvaní hosté - nejen
představitelé města a bývalí zaměstnanci, ale i další přízniv-
ci naší školičky. Po slavnostním přivítání paní ředitelky Zi-
chové i bývalé paní ředitelky Málkové, která připomenula
historii budovy současné MŠ Beruška, vystoupily nejstarší
děti se svými tanečky a písničkami. Potom si hosté prohléd-
li výstavku výtvarných prací našich dětí, kroniky a fotoalba,
nově zrekonstruované prostory školy i zahradu. A věřte, by-
lo se na co dívat! Mnozí dřívější zaměstnanci nemohli naši
školku ani poznat. Nakonec si hosté poseděli a popovídali
v přátelské atmosféře. Děkujeme jim všem za návštěvu a tě-
šíme se na další setkání s nimi!

Ve čtvrtek se konalo zábavné odpoledne nejen pro děti,
ale také rodiče. Příchozí hosty vítala „výstava na plotě“, kte-
rou si připravily jednotlivé třídy. Pozvání přijaly i Olešnické
mažoretky, které nám zahájily odpolední program. Pro je-
jich přípravnou skupinu to bylo první veřejné vystoupení
a vše zvládly na jedničku. V souboru „Poupátka“ jsou již zku-
šené mažoretky, které také sklidily obdiv diváků. Program
agentury „Vosa jede“ nalákal děti i rodiče do tancování a sou-
těžení, za které dostávali drobné odměny. O hladová bříška
se postaral náš provozní personál, a tak v Cukrárně u be-
rušek bylo stále plno. Velkou odměnou byla na závěr velká
vzduchová trampolína, která není na naší nové zahradě
dlouho a u dětí sklízí velký úspěch.

Na závěr našeho slavnostního týdne nás navštívili čle-
nové Policie ČR se svými čtyřnohými kamarády. Seznámili
děti s výcvikem a chováním policejních psů a předvedli ukáz-
ky zadržení pachatele. Panečku, chvílemi jsme ani nedutali!

Na celý týden, který jsme s dětmi prožili, se můžete podí-
vat na našich webových stránkách www.msberuska-chlumec.cz.

Poděkování patří všem zaměstnancům školy, kteří se za-
pojili do příprav oslav a pomohli k úspěšnému zvládnutí
celého týdne.                  Děti a kolektiv MŠ Beruška

MATEŘSKÁ ŠKOLA BERUŠKA
www.msberuska-chlumec.cz

Království sov Můžeme si je i pohladit Beruškové koláče k svátku dětí

Soutěžíme se zvířátky - veverkou A také jelenem Nejoblíbenější trampolína

Z vystoupení pro hosty Já mám koně vrané koně Děkujeme za návštěvu...

Zábavné odpoledne s rodiči Tancování To bylo tanečníků

A už tu máme Policii ČR
i se svými pejsky

A my se jich nebojíme,
klidně si je pohladíme

Hosty vítala 
výstava na plotě

Inzerce



AKCE PRO DĚTI A MLÁDEŽAKCE PRO DĚTI A MLÁDEŽ

Výborný výsledek se povedl chlumeckým judistům 14. 5.
2011 v Kolíně, kde se konalo III. kolo Polabské ligy. Soutě-
že se zúčastnilo našich 19 judistů a z toho si jich 16 od-
vezlo medaile. Tento výborný výkon nám stačil jen na druhé
místo v soutěži družstev. Polabskou ligu vyhrál Nový Byd-
žov a na třetím místě skončily vynikající Litoměřice. Soutěže
se zúčastnilo 138 judistů z 16 oddílů.

VÝSLEDKOVÁ LISTINA

Samurajská katana Jičín 7. 5. 2011
ČÍSLO   JMÉNO              VĚKOVÁ KAT. VÁHOVÁ KAT.   UMÍSTĚNÍ

1. Vopálková Zuzana mláAata do 31 kg neumístila se
2. Schovánková Tereza mláAata do 33 kg 3. místo
3. Věříš Jan mláAata do 36 kg neumístil se
4. Svoboda Vojtěch mláAata do 36 kg 1. místo
5. Vopálková Marika mladší žáci do 27 kg 1. místo
6. Soukupová Tereza mladší žáci do 42 kg 5. místo
7. Ludvíková Adéla mladší žáci do 46 kg 3. místo
8. Švecová Barbora mladší žáci do 55 kg neumístila se

Polabská liga III. kolo Kolín 14. 5. 2011
ČÍSLO   JMÉNO             VĚKOVÁ KAT.      VÁHOVÁ KAT.   UMÍSTĚNÍ

1. Vopálková Zuzana mláAata dívky do 32 kg 2. místo
2. Schovánková Tereza mláAata dívky do 32 kg 1. místo
3. Vopálková Marika mladší žákyně do 27 kg 1. místo
4. Soukupová Tereza mladší žákyně do 44 kg 4. místo
5. Ludvíková Adéla mladší žákyně do 44 kg 1. místo
6. Burešová Andrea mladší žákyně do 44 kg 2. místo
7. Švecová Barbora mladší žákyně do 57 kg 1. místo
8. Sejkora Adam mláAata chlapci do 27 kg 5. místo
9. Vavřínek Martin mláAata chlapci do 46 kg 3. místo

10. Věříš Jan mláAata chlapci do 38 kg 3. místo
11. Svoboda Vojtěch mláAata chlapci do 38 kg 1. místo
12. Čábela Tomáš mladší žáci do 38 kg 3. místo
13. Strejcius Petr mladší žáci do 34 kg 1. místo
14. Vidner Jakub mladší žáci do +60 kg 1. místo
15. Smutný Jaroslav mladší žáci do +60 kg neumístil se
16. Drábek Vojtěch starší žáci do 55 kg 2. místo
17. Jadrný Michal starší žáci do 55 kg 1. místo
18. Hašpl Jan starší žáci do 60 kg 3. místo
19. Valenta Jáchym starší žáci do 66 kg 2. místo
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Není to tak dlouho, kdy jsme rodičům radily, jak dětem
usnadnit jejich první dny ve školce. A už je tady červen
a s ním konec školního roku. Tak jako v předchozích letech,
i letos budeme mít na co vzpomínat - u nás se nenudíme
a akcí za celý školní rok bylo opravdu mnoho. Na co si však
vzpomeneme nejraději, to jsou různé příhody a „výroky“
dětí, které se nám vybaví i po mnoha letech, když svoje bý-
valé žáčky potkáme.

A protože chceme pobavit i vás, čtenáře Chlumeckých
listů, čtěte, co jsme se ve školce doslechly:
$ dneska budeme ve školce tancovat, máme totiž hypo-

téku (diskotéku) 
$ paní učitelko, dejte ty svoje prsíčka dál, já přes ně nevidím
$ byla jsem u zubaře a mám v puse bombu 
$ maminka beránka se jmenuje beranice
$ moje babička je vodárna (znamení vodnář) 
$ černoši jsou lidi, co mají jinou srst než my
$ bráchovýmu pokoji říkáme „městská skládka“
$ až budeš velkej, tak ti tvoje žena bude říkat „zlato“
$ na sprostý slova mám doma výbornýho učitele, totiž mý-

ho dědu 
$ naše teta má tlustej zadek, ale jinak je hrozně úzkoprsá
$ s naší babičkou je legrace, ona je totiž hysterka

$ videohry nehraju, ničí to mozek a je drahá elektrika
$ líbilo se mi, jak sportovci závodili na tom žampionátu

(mistrovství světa - šampionát)
$ včera mě píchnul afektovanej (infikovaný) komár; mamka

to říkala
$ já, až vyrostu, budu ředitel, ten jen sedí v hezkým obleku,

nic nedělá, čte noviny a pije kávu

Tak co na to říkáte? Zasmáli jste se s námi? Určitě ano.

Hezkou dovolenou a dětem krásné prázdniny přejí
učitelky MŠ U Zámku

Vůbec není náhoda, 
že je u nás pohoda...

JUDO KLUB DDM
DRUHÉ MÍSTO V POLABSKÉ LIZE

ODDÍLOVÁ SOUTĚŽ O JUDISTU ROKU
JUDISTÉ MĚSÍCE KVĚTNA

Marika Vopálková
3 - 4. místo      53 bodů

za 1. místo v Samurajské kataně
a Polabské lize

Tereza Schovánková
3 - 4. místo      53 bodů

za 1. místo v Samurajské kataně
3. místo v Polabské lize

Černohorský Petr, vedoucí oddílu JK DDM

Vojtěch Svoboda
1. místo           85 bodů

za 1. místo v Samurajské kataně
a Polabské lize

Adéla Ludvíková
2. místo           58 bodů

za 1. místo v Samurajské kataně
a 3. místo v Polabské lize

-
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V letošním roce se sešli členové PS Táborník již
na svém 10. sněmu, aby zhodnotili svoji činnost za
uplynulý rok 2010.

Jako motto bych rád použil slova, jejichž autorem
je Ernest Thompson Seton - Černý vlk: „Protože jsem
poznal trýzeň žízně, chtěl bych vyhloubit studnu, ze
které by mohli pít i jiní.“

Tato slova nám dávají odpově~, když někdy mož-
ná pochybujeme o smyslu naší práce, nutí nás zasta-
vit se a zamyslet se nad životními hodnotami i nad
tím, jaké místo v našem hodnotovém žebříčku zaují-
má výchova nejmladší generace.

Naším cílem je děti a mládež seznámit s přírodou, na-
učit ji chránit a v ní žít. Již Seton ve své knize „Svitek bře-
zové kůry“ poukazuje na všestranný rozvoj dítěte, a to i v ob-
lasti poznávání a života v přírodě. Co především dětem
a mládeži v dnešní přetechnizované době během roku chy-
bí - spojení s přírodou, život v kolektivu, romantika, nové

poznatky a zážitky. Naše činnost je vhodnou kompenzací
celoročního sezení v lavicích ve škole a doplněním aktivit
v ostatních zájmových kroužcích. Naše aktivity jsou dostup-
né všem dětem i mládeži ve městě.

Náplní naší práce s dětmi jsou vycházky do přírody, účast
na pochodu okolím Chlumce, a hlavně letní tábory, kde se
každý musí postarat sám o sebe, zároveň žít v kolektivu a pro
kolektiv, žít v přírodě. Pro svůj další život se naučí mnoho do-
vedností - možná se naučí uklízet si kolem sebe, mýt nádobí,
řezat a sekat dříví nebo třeba chránit společný majetek.

Ohlédneme-li se za minulým rokem, nebyl nijak význam-
ný. Náš volný čas jsme věnovali práci s dětmi. Na naší tábo-
rové základně jsme zlepšili podmínky - vybudovali jsme nový
elektrický rozvod po celém tábořišti. Na táboře se hrála ce-
lotáborová hra, probíhaly nejrůznější soutěže, stezka od-
vahy, táboráky, hry, střelba ze vzduchovky, uskutečnil se výlet
do Mnichova Hradiště a na koupaliště do Bukoviny.

Vloni byly na táborové základně uspořádány 3 běhy tá-
bora, celkem se zúčastnilo 120 dětí a 30 dospělých. Letní
krajská táborová škola pro instruktory se uskutečnila na tá-
borové základně Bokuš u Velké Bukoviny. Nás reprezento-
vali Kateřina Štěpánová a Pavel Frajer. Máme tedy instruk-
tory pro přímou práci s dětmi.

Celkem provoz LTZ činí 42 926,45 Kč.

Plánované akce PS Táborník v roce 2011:
% Pochod okolím Chlumce společně s KČT 
% 2-3 běhy tábora na LTZ Sluneční zátoka
% Větší údržba zázemí tábora (oprava střechy a podsad)

Na závěr děkujeme všem za celoroční práci pro děti,
MÚ za finanční pomoc pro uspořádání letní činnosti, ZŠ Chlu-
mec n. C. za poskytnutou místnost pro naši celoroční činnost
s dětmi i pro práci skupiny.

Břetislav Holas Č
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tů, udělil náčelník kmene dospělých Junáka bratr Vlad. Strán-
ský - Sása chlumeckému skautu bratru Vlad. Köhlerovi - Mi-
kovi, emeritnímu náčelníkovi KD a členu náčelnictva Junáka.

Velikonoční skautské kuřátko. V dubnovém televiz-
ním pořadu „Letem světem s kuřetem“ předávali šek za Ju-
náka - svaz skautů a skautek ČR skauti ze střediska Štika
Turnov. Čtenáři Chlumeckých listů si pamatují, že tuto čest
měly před dvěma lety chlumecké skautky v čele se sestrou
Applovou - Matyldou.

„Organizace uznaná MŠMT pro oblast práce s dět-
mi a mládeží“ - tento titul získal již potřetí Junák - svaz
skautů a skautek ČR.

Skauti v Libyi. Skauti udržují město Benghází v chodu
poté, co služby zkolabovaly. Na 3500 chlapců od osmi do

osmnácti let uklízí ulice, pomáhá v nemocnicích, sbírá ze-
leninu, odstraňuje z letištní dráhy šrapnely, vaří rebelům.
Skautské hnutí proniklo do Libye v roce 1954 a přežilo až
do dnešních dnů.

MOUDRA
„Láska je penicilin

na bolesti světa.“
Arcibiskup Karel Otčenášek

„Pro celou naši zemi je výraznou morální autoritou a já
doufám, že si toho více a více lidí začíná být vědomo,“ řekl
na loňských oslavách 90. narozenin skauta bratra Otčenáš-
ka prezident republiky Václav Klaus.

Tábory čekají! Čekají nás dva měsíce krásných dobrodruž-
ství, tajuplných výprav, nových poznání - nádherného skaut-
ského života s kamarády! As žijí prázdniny!

100 LET
ČESKÉHO SKAUTINGU

První skautský tábor se uskutečnil o prázdni-
nách 1912 pod vedením zakladatele české-

ho skautingu A. B. Svojsíka. Ale myšlenka i přípravy zapo-
čaly daleko dříve. Proto i oslavy století skautingu v našich
zemích jsou rozloženy do delšího období a budou pořádá-
ny celostátně i jednotlivými junáckými kraji nebo středisky.

TUCET NETUCTOVÝCH AKCÍ
V režii kmene dospělých Junáka

1. Drákulovina - odstartovala s náležitým předstihem.
Cílem akce je získat nové a pravidelné dárce krve ve
věku 18-60 let.

2. Skautské osobnosti současnosti - nový seminární
cyklus, který má za úkol představit na besedách skaut-
ské i neskautské veřejnosti významné skauty. První se-
minář s bratry Karlem Richtrem - Šupletem a Jaroslavem
Čvančarou - Jáčkem proběhl v dubnu v Praze. 

3. Orlovská šlápota - tradiční putování ze Světlé nad Sá-
zavou do Orlovské myslivny 3. 9. 2011.

4. Galaparket - skautské mistrovství ČR ve společenských
tancích; termín: leden, únor 2012. 

5. 100 skautských azimutů - seriál vycházek do příro-
dy s buzolou a mapou. Ve směru skautských azimutů se
vydáme od června 2011 do srpna 2012.

6. Rychlé šípy v Africe - pátrací hra v centru Prahy za-
měřená na podporu charitativní akce „Postavme ško-
lu v Africe“.

7. Expedice Everest - vyšlápni si na devět tisícimetrových
vrcholů v České republice a cestou nasbírej jeden kilo-
gram odpadků.

8. Wolfram - tradiční vojenská hra na památku stejno-
jmenné paradesantní skupiny; pro odvážlivce, kteří jsou
ochotni složit přísahu“, přežít noční výsadek, sáhnout na
dno psychické i fyzické rezervy; ve dnech 9. - 11. 9. 2011.

9. MMM - máme módní mikinu; praktický a elegantní do-
plněk šatníku oldskautů.

10. Národní oldskautské jamboree - léto 2012.
11. Konference ISGF - jsme pořadateli 7. konference stře-

doevropského subregionu ISGF v Plzni.
12. Výroční turistická známka.

CO JE GEOCACHING
Geocaching je celosvětová hra, v níž se hledají
ukryté poklady ve vašem okolí nebo i v zahrani-
čí. Podrobnosti jsou k disposici na www.geoca-
ching.com. Pro získání údajů o místě pokladu
se musíte zaregistrovat. Registrace i využívání ser-

veru je zdarma.
Můžete si vybrat poklad podle náročnosti terénu, vzdá-

lenosti nebo stupně ukrytí. Ty nejjednodušší jsou dostupné
i pro hráče s handicapem nebo pro rodiny s malými dětmi.
Po zaregistrování a vybrání pokladu vám prozradí server je-
ho souřadnice. Můžete jít podle mapy nebo podle GPS při-
jímače - zadáte souřadnice a šipka přístroje vás dovede ně-
kolik metrů od pokladu. 

Poklad je vlastně plechová nebo umělohmotná krabice
obsahující zápisník, tužku a řadu drobností. Do zápisníku se
zapíšete a ze schránky si můžete něco ponechat za před-
pokladu, že na oplátku dáte do schránky něco podobné ne-
bo vyšší hodnoty. Podstatné je vyrazit do přírody a užít si
dobrodružství.

SKAUTSKÝM
SVĚTEM

VÝROČÍ:
Josef Slavíček, legendární vůdce chlu-

meckých skautů a skvělý pedagog, se naro-
dil 22. 6. 1917.

Jaroslav Foglar, skautský vůdce a spisovatel, se naro-
dil 6. 7. 1907.

Gestapo rozehnalo 11. 7. 1940 některé skautské
tábory.

První tábor českých skautů. 13. 7. 1912 se od Žižkov-
ské reálky vydali pěšky na svůj první tábor v Orlovských lesích
u Světlé n Sázavou čeští junáci pod vedením zakladatele
českého skautingu A. B. Svojsíka. 

UDÁLOSTI:
Zemřel bratr Karel Otčenášek. Ve věku 91 let zemřel

24. května 2011 skaut - arcibiskup a emeritní biskup králo-
véhradecký Karel Otčenášek. Od raného mládí byl skautem
a i ve vězení byl členem ilegální skautské družiny. Mnoha
zemřelým skautským bratřím a sestrám stál u rakve čestnou
stráž. Byl nositelem několika skautských vyznamenání i čle-
nem čestného Svojsíkova oddílu, kde i ve svém vysokém vě-
ku zasedal při shromážděních zasloužilých osobností.

Bratr Otčenášek se stal knězem v roce 1945 a o pět let
později byl tajně vysvěcen na biskupa. Svůj úřad ale nemohl
veřejně zastávat a deset a půl roku byl vězněn. 

„Spřátelování, tedy vzájemná láska všech se všemi a Bo-
hem, by mělo být lékem, takovým penicilinem na všechny
bolesti světa“, připomínal bratr Otčenášek v posledních le-
tech často své životní krédo.

Řád Zlaté Syringy. Toto nejvyšší vyznamenání kmene
dospělých Junáka, které může obdržet pouze 12 žijících skau-

SKAUTSKOU STEZKOU

ČERVENEC
- „MĚSÍC BLESKU“

Pionýrská skupina Táborník Chlumec n. C.
10. sněm PS Táborníka



INZERCEINZERCE

Č
E

R
V

E
N

 2
01

1

35

CÍRKEVNÍ ZPRÁVYCÍRKEVNÍ ZPRÁVY
C

H
LU

M
E

C
K

É
 L

IS
T

Y

34

Dne 5. a 6. července si připomínáme
dva svátky, které připomínají vrcholná
údobí Čech a Moravy. První den sv. Cy-
rila a Metoděje a druhý den Mistra Ja-
na Husa.

Základní data těchto tří mužů by
měl znát každý již ze základní školy,
proto vynechám historii. Co je třeba si
uvědomit, že s těmito muži přišel zlom
a počátek něčeho nového. Počátek údo-
bí, kdy docházelo v našem národě k uvě-
domění si vlastní identity, nárok na vlast-
ní sebeurčení a změna mysli celých
generací.

Do našich zemí, na základě pozvá-
ní knížete Rostislava, byli posláni prá-
vě sv. Cyril a Metoděj, neboZ jejich mat-
ka byla Slovanka, a tak znali slovanský
jazyk. Přichází do situace, kdy mezi Slo-
vany proniká katolické křesZanství ze
Západu, je tedy neseno kněžími, kteří
užívají jako bohoslužebný jazyk latinu,
a jejich konání ovlivněno i mocenský-
mi zájmy Franské říše a Německých
knížectví. Tedy katolické křesZanství
není mezi Slovany příliš přijímáno, ne-
boZ bylo pro tehdejší lid nesrozumitel-
né a neslo s sebou i mocenské zájmy
a snahu o ovládnutí. Proto, i když ne-
jsou zdaleka prvními misionáři v naší
zemi, jsou přijmutí a mají možnost ne-
jen hlásat křesZanství, ale i tvořit škol-
ství, vychovávat nové kněze a budovat
systém správy církve. Tím, že přináší
východní křesZanskou tradicii do naší
země, tedy jistou svobodu a srozumi-
telnost křesZanství a zároveň plně re-
spektují svrchovanost místních vládců
i římského biskupa - papeže, dávají pří-
klad správných postojů a chování lidu.
Tedy svobodu myšlení a vyznání, svo-
bodu svědomí při respektování autorit
a platných norem. I když církevní spo-
lečenství, které na našem území zalo-
žili, nemělo dlouhého trvání, svoboda
myšlení a svědomí je některým systé-
mům nepohodlná. Přesto se jejich dílo
rozšířilo mimo hranice země a stalo se
základem pro vytvoření silné církve ve
východní Evropě. Tato církev pak byla
podporou lidu zvláště v době turec-
kých nájezdů a nadvlády. I když pra-
covali v našich zemích jen několik let,

jejich památku si celá Evropa připo-
míná dodnes.

Obdobně můžeme pohlédnout i na
Mistra Jana Husa, který, jak sám říkal,
se knězem stal, aby měl pohodlný ži-
vot. Žil a pracoval ve středověké církvi,
která byla zkažena pompézností a oká-
zalostí církve, hříšným životem kněží,
kupčení se spásou skrze odpustky a bo-
jem o moc mezi dvěma až třemi pa-
peži. Když přišli papežští prodavači od-
pustků do Prahy, chtěli získat peníze
pro válečné tažení jednoho z papežů.
Hus dlouho otálel a až když zklamali
jeho přátelé a spolupracovníci, sám vy-
stupuje a hájí pravdu a čistotu učení
křesZanského. Opět i pro něj byla ve-
lice důležitá svoboda mysli a svoboda
svědomí. Možná právě na Cyrila Meto-
děje se snaží navázat i přijímáním pod
obojím, tedy aby každý člověk mohl při
mši v kostele přijímat chléb i víno. Ta-
to tradice byla v Čechách a na Moravě
ještě živá právě z doby sv. Cyrila a Me-
toděje a byla podporována a udržována
slovanskými mnichy nejprve v Sázav-
ském a později v Emauzském klášteře.
VždyZ i Karel IV. žádal papeže o výjim-
ku a povolení, aby Češi mohli přijímat

podobojí, jak jsou zvyklí. Hus sám ne-
reformuje církev významným způso-
bem, jen se ji snaží očistit od věcí zlých
a hříšných a zároveň přinést křesZanské
učení srozumitelným způsobem s dů-
razem na svobodu mysli a svědomí. Ta-
ké neměl k tomu mnoho času, neboZ
se zanedlouho od svého vystoupení oci-
tá ve vyhnanství na venkově, pak je po-
zván na svou obhajobu do Kostnice,
kam jako poslušný katolík přijde. Je zde
však žalářován a nakonec upálen. Jeho
vystoupení a odvaha, snaha poukázat
na právo sebeurčení, svobodu a pravdu,
je základem reformy husitské a násled-
ně utrakvistické a stává se základem
i reformám církví po celé Evropě.

Z těchto dvou dějinných příběhů
si můžeme vzít příklad, že základem
a nezadatelným právem je pravda, svo-
boda myšlení a svědomí, právo na se-
beurčení i to, že v Bohu můžeme na-
lézt oporu i v těch nejtěžších chvílích.
Zároveň můžeme vidět, že někdy i čin,
který se nám může zdát malý, nebo ne
až tak významný, může být základem
pro něco důležitého a významného. Je-
diné, co je třeba, je odvaha konat.

Rostislav Kotrč

Poučme se od sv. Cyrila a Metoděje
i od Husa

Náboženská obec Církve československé husitské
v Chlumci nad Cidlinou

si dovoluje pozvat na ekumenické setkání 
u příležitosti 596. výročí upálení

Mistra Jana Husa
které se bude konat 

dne 5. července 2011 v 17.00 hod.
u památníku M. J. Husa v Chlumci nad Cidlinou

Inzerce
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tí a začínajících jezdců, dvě plnohodnotná pólo hřiště a de-
set zkušených pólo koní pro budoucí pólo hráče.

Cílem pana Gilla je vybudovat ve Stáji Ostrov zázemí pro
český národní pólo tým. „I když jsem Angličan, v Čechách
jsme doma, a proto chci sestavit český tým. Snažíme se roz-
šířit obecné povědomí o koňském pólu a chtěli bychom tak
navázat na jezdeckou tradici v Chlumci nad Cidlinou. Aby-
chom usnadnili cestu do sedla pólo koní začínajícím mladým
jezdcům, nabízíme jim možnost brigádnických hodin, za kte-
ré získají pólo lekce“, prozradil nám pan Naveed Gill svůj cíl.

Podle slov Šárky Gill byl sobotní zápas jen jednou z ně-
kolika naplánovaných událostí letošní sezony. Během celé-
ho léta budou ve Stáji Ostrov probíhat veřejné pólo kurzy pro
začátečníky, dva týdenní dětské tábory, víkendová pólo sou-
středění s trenéry a v nejbližší době představovací seminá-
ře „Pólo seznámení“, ve kterých se mohou i nejezdci zblízka
seznámit s touto jezdeckou disciplínou. Na podzim letošní-
ho roku plánují ve Stáji Ostrov Ladies Polo Cup, ve kterém
by měla hrát pouze ženská družstva. Šárka Gill: „Pracovně
tomuto turnaji říkáme Dámská jízda. Do termínu konání je
ještě dost času na to, aby se k nám přidaly další nové jezd-
kyně i nejezdkyně, začaly trénovat a v září mohly hrát spo-
lečně s námi. Jde nám především o to, aby Dámská jízda
byla zábava jak pro jezdce, tak pro diváky.“

Bližší informace o ustájení, jezdeckých lekcích a pláno-
vaných akcích ve Stáji Ostrov můžete nalézt na webových
stránkách www.stajostrov.cz a www.praguepoloclub.cz.

Petr MejsnarV sobotu 28. května úspěšně proběhl ve Stáji Ostrov
první ročník Kinsky Memorial Polo Cup. Při organizaci té-
to společensko sportovní události se spojila rodina Kinsky
dal Borgo se společností Gill Polo. Šlo o první mezistátní
utkání koňského póla mezi českým Prague Polo Club a slo-
venským Danube Polo Club. Celá událost byla jedinečná ta-
ké tím, že šlo o první zápas koňského póla v Čechách s pří-
tomností veřejnosti. „Na zápas jsme se moc těšili. Chtěli jsme

ukázat tento jezdecký sport veřejnosti a také představit no-
vé aktivity ve Stáji Ostrov chlumeckému obecenstvu. Koň-
ské pólo není sport pro vyvolené, je to jezdecká disciplína
otevřená všem zájemcům. Do Chlumce koně patří, což by-
lo vidět na množství diváků, kteří přišli v sobotu podpořit
český tým. Proto věřím, že se zde bude dařit i koňskému
pólu“, říká Naveed Gill, prezident Prague Polo Clubu.

Český celek na domácím hřišti zvítězil v úvodním duelu
nad Slovenskem 7:3. „Zvítězili jsme i díky tréninkovému zá-

zemí, které máme ve Stáji Ostrov. Dlouho jsme s manželem
hledali vhodné místo pro provoz pólo klubu po celé repub-
lice. I když se klub jmenuje Prague Polo Club, nakonec jsme
domov našli v Chlumci nad Cidlinou a moc se nám tu líbí“,
chválila s úsměvem nově zrekonstruovanou Stáj Ostrov Šár-
ka Gill jedna z ženských hráček klubu. I když Stáj Ostrov
v Chlumci nad Cidlinou je jediným místem v České republi-
ce, kde je možné hrát a seznámit se s koňským pólem, Šár-

ka Gill nám potvrdila: „Koňské pólo není jediným jezdeckým
sportem, který u nás provozujeme. Nabízíme dobré zázemí
i ostatním jezdcům, aZ už se věnují drezůře, skokům či wes-
ternovým disciplínám. Proto v současné době pracujeme spo-
lečně s majitelem objektu, společností Kinský dal Borgo na
výstavbě jezdecké haly, kterou ocení všichni jezdci zejména
v zimním období.“ Stáj má v tuto chvíli k dispozici volnou
kapacitu 24 míst pro ustájení koní našich klientů, pískovou
jízdárnu, krytou kruhovou jízdárnu vhodnou pro trénink dě- Č
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V letošním roce, ve dnech 13. a 14. srpna, oslaví náš tra-
diční turnaj, Chlumecké volejbalové léto, své krásné jubi-
lejní 30. narozeniny. 

Přípravy na ten kýžený víkend začínají nabírat na obrát-
kách. V sobotu 13. srpna přijede naše česká extraliga, dora-
zí družstva krajských a okresních soutěží mužů i žen, aby
zde poměřily své síly. Ačkoliv loňská sobota byla ve zname-
ní bouřky a přívalových dešZů, letos pevně doufáme, že se
počasí nad námi umoudří a všichni sportovci změří své síly
na hřišti a ne formou hry „kámen-nůžky-papír“, kterou jsme
museli aplikovat loni. 

V neděli 14. srpna se bude konat „OPEN“ turnaj smí-
šených družstev mužů a žen, který je rozdělen na krajskou
a okresní úroveň. Na tento turnaj je možné se přihlásit na
našich webových stránkách www.volejbal-chlumec.cz.

Tímto bychom vás chtěli pozvat na „oslavu“ jubilea naše-
ho turnaje. Přij�te se podívat, zfandit a setkat se s přáteli. oddíl volejbalu

30. ročník
Chlumeckého volejbalového léta

Koně jsou zpět na Ostrově ...a hrají pólo

Inzerce

Inzerce
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z Nové Paky (1878-1927), jeden z uměl-
ců patřících ke slavné novopacké rodi-
ně. Netřeba připomínat, že u nás Su-
chardové zanechali již o dvě generace
starší stopy v podobě skulptur na sta-
rém hřbitově, které jsou dnes umístěny
v Loretě. Také v děkanském kostele na
náměstí se setkáme s uměním Suchar-
dů. Při pohledu na plakát dodejme, že
motiv školy byl soutěžícím zadán. Su-
charda dále zvýraznil zemědělství, les-
nictví a rybníkářství, jako hospodářský
symbol celého okresu. Tisk 5 000 pla-
kátů byl objednán u známé pražské tis-
kárny Unie, která vedle velkých plaká-
tů 70x122 cm nabídla i tisk 10 000 ks
pohlednic podle stejné předlohy. 

Ještě dříve musel výstavní výbor sta-
novit termín konání, přijímání přihlá-
šek a další podmínky, které byly obsaže-
ny ve výstavním řádu. Bylo rozhodnuto
o vydání výstavního katalogu, zpoplat-
nění reklamy a o tom, že všechnu rekla-
mu musí výstavní výbor předem schválit.
Celoplošná reklama v katalogu přišla
inzerujícího na 12 K, polovina stránky
7 K atd. K účasti na výstavě byly vyzvá-
ny umělecké spolky i jednotliví umělci.
Byl také zpracován a schválen jednací
řád výstavního výboru a provolání, že
výstava má být ukázkou hospodářské
a kulturní vyspělosti okresu. Karel Frič
zapůjčil organizátorům místnost pro
stálou výstavní kancelář. Na počátku
roku 1911 byli čestnými předsedy vý-

stavního výboru jmenováni Josef Milá-
ček, okresní starosta, Zikmund Kozelka,
ředitel okresního úřadu a chlumecký
starosta, J.V. Hráský, profesor c.k. české
techniky a říšský poslanec a František
Hocke, lesní rada, zřejmě proto, aby zde
měla zastoupení také panská správa.
Delegace členů výstavního výboru čeka-
la na příjezd hraběte Zdeňka Kinského,
který v Chlumci pobýval jen zřídka, aby
ho mohla osobně pozvat k účasti na
výstavě. Zástupci výboru však o podpo-
ru žádali také ve Vídni na ministerstvu
veřejných prací, orby obchodu a zem-
ských nejvyšších úřadech v Praze a ob-
chodní a živnostenské komoře v Li-
berci. Není třeba zdůrazňovat, že při
každé takové návštěvě šlo především
o finanční podporu. Pokud bylo dosa-
ženo jen slibu o protektorství, tak vel-
ká spokojenost s výsledkem nezavlád-
la. O peníze na takovou akci jde také
nyní až v první řadě, a tak tomu bylo
v Chlumci nad Cidlinou i na počátku
druhého desetiletí minulého století. Pro
výstavu byl stanoven termín od 5. srp-
na do 3. září. 1911. Výstavním centrem
se stala školní budova a dvůr, sokolské
cvičiště mezi dnešní Smetanovou ulicí
a ulicí Svatopluka Čecha. Dále výstav-
ní výbor předpokládal, že bude využita
plocha pod dnešní sokolovnou (dříve
starou cihelnou) zejména pro předvá-
dění hospodářského zvířectva a také
s promenádou podél dnešní Kozelko-

vy ulice, kde se říkalo V Lipkách. V té
době zde nebyly později postavené vi-
ly, ale téměř pouze pole a až na jejím
konci již byla místo hospody Na Růž-
ku Stutzova pletárna. Městským spole-
čenským centrem v tomto čase ještě
byl hotel Liverpool a část výstavního
dění se uskutečnila také tady. Protože
s vlastníkem staré cihelny, velkostatkem
Kinských, nakonec nedošlo k dohodě,
výstavní přehlídky hospodářského zví-
řectva se konaly na tržišti u starého hra-
du. Když přijal účast na okresní výstavě
hrabě Zdeněk Kinský, rozhodl o zpří-
stupnění panských školek pod Lore-
tou návštěvníkům, nebylo proto třeba
vyhledávat jiné prostory. 

Před zahájením výstavy bylo potře-
ba upravit venkovní výstavní prostory.
Konečné řešení výstavnímu výboru na-
vrhli stavitel Tesař a okresní zahradník
Jan Říha, který se také stal členem vý-
stavního výboru. Navrhli, aby na ploše
byl vystaven hudební pavilon, hraběcí
pavilon, podél plotu přístřešky pro jed-
notlivé vystavovatele. Výstaviště mohlo
díky staviteli Tesařovi počítat i se zapo-
jením dvou právě dokončených domů
na rohu Smetanovy ulice. Vstup ze škol-
ního dvora na cvičiště byl dohodnut přes
protější soukromý dvůr. Práce na úpra-
vě výstaviště byly zahájeny v polovině
dubna. Stavby jednotlivých pavilonů se
podle vlastních návrhů ujali chlumečtí
stavitelé Antoš, Brádle a Lehovec. Po- Č
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S 19. stoletím spojujeme velký roz-
voj vědy a průmyslu, nazýváme ho také
stoletím páry, ale můžeme ho spojovat
s všeobecným společenským pokrokem.
Rozvoj železnice umožňoval také snad-
nější cestování za výměnou zkušeností.
Odezvou tohoto dění byly i různé prů-
myslové, řemeslnické, národopisné, či
všeobecné výstavy, pořádané nejprve ve
velkých městech. V roce 1851 byla uspo-
řádána dokonce první světová výstava
v Londýně, která pro velký úspěch našla
odezvu v Paříži, a v roce 1873 uspořá-
dala takovou světovou přehlídku i Ví-
deň. Snad ještě většího ohlasu se do-
stalo opět výstavě v Paříži v roce 1889,
která se od tohoto roku pyšní slavnou
Eiffelovou věží, nebo výstava z přelo-
mu století, pro kterou byly vybudovány
impozantní paláce, kterými se Paříž ta-
ké dosud pyšní.

Také v Čechách začali průmyslníci
a obchodníci připravovat všeobecnou
průmyslovou výstavu a ke stanovení je-
jího termínu využili sté výročí první prů-
myslové výstavy, která se uskutečnila
v Praze roku 1791. Ta dokonce měla
být mezi prvními průmyslovými výsta-
vami v Evropě. Konala se tehdy na po-
čest české korunovace Leopolda II.
O sto let později však došlo k rozepři
mezi českými a německými pořadateli,
kteří většinou odmítli svou účast při je-
jí přípravě i na výstavě samé. Výstava na-
konec skončila velkým zdarem, ukáza-
la na úspěchy českých rukou a mozků
a podařilo se jí podpořit české podni-
katelské aktivity. Výstavy, která se ko-
nala od května do října, se zúčastnilo
na 2,5 milionu návštěvníků. Její vel-
kou odezvou, zejména úspěch ideali-
zované české chalupy, bylo následné
uspořádání Národopisné výstavy čes-
koslovanské v roce 1895, kterou navští-
vilo rovněž přes 2 miliony návštěvní-
ků, ale také stovky menších výstav po
celých Čechách. Těmto výstavám se ří-
kalo krajinské a jejich pořadateli nej-
častěji bývali obchodníci a průmyslníci
z českých venkovských okresů. Ve vý-
chodních Čechách takovou velkou vý-
stavu zaznamenal Hradec Králové v ro-
ce 1894. Měla název Hospodářská,
průmyslová a národopisná výstava pro
Východní Čechy a přišlo se na ni po-

dívat na 200 000 návštěvníků. Samot-
ný Hradec Králové měl v době bourání
vojenského opevnění kolem 8 000 oby-
vatel (jen asi o tisíc více než v Novém
Bydžově a dvakrát více než v Chlumci
nad Cidlinou) a výstava tak opět zve-
dala sebevědomí rozvíjejícímu se čes-
kému živlu. Také v Novém Bydžově již
koncem století uspořádali dvě menší
výstavy, které byly příkladem dalších
aktivit v celém Pocidliní. Krajinské vý-
stavy pokračovaly na českém venkově
také počátkem minulého století, byly od-
razem rozvoje průmyslu, ale také drob-
ných živností, řemeslných škol, ale také
připomínkou bohatých tradic uchová-
vaných především na venkově.

Bez odezvy nezůstávaly tyto výstavy
ani na Chlumecku. Mnoho místních
obyvatel navštívilo výstavy v Praze, Hrad-
ci Králové a dalších místech. Na přelo-
mu století zde začal vznikat průmysl,
který se v dalším průběhu století bo-
hužel více nerozvíjel. Vedle strojírny,
která vznikla již v polovině 19. století,
založil Josef Stutz v devadesátých letech
pletárnu, která zde byla až do konce
století. Zajímavé je připomenout his-
torku z jejího počátku, kdy rozvoj vý-
roby začínající podnikatel dosáhl vý-
vozem do Japonska. Konec výroby byl
naopak uspíšen dovozem textilních vý-
robků ze stejné části světa. Svou díl-
nu, která vyráběla zemědělské stroje,
již měl Antonín Belichar. Výčet aktivit
z přelomu století by mohl ještě pokra-
čovat, aby také zdejší začínající pod-
nikatelé a obchodníci mohli iniciovat
uspořádání vlastní průmyslové a země-
dělské výstavy. Jejich četným výzvám na-
slouchal nejvyšší okresní úředník a také
chlumecký starosta Zikmund Kozelka,
aby sám takovou iniciativu podpořil
a dál rozvinul. Chlumec ale na druhé
straně byl zadlužen ze stavby velkorysé
školní budovy dokončené v roce 1899,
ani okresu se nedostávaly zdroje na
stavbu silnic, podporu zemědělství a ta-
ké vlastní okresní dům. Uspořádat okre-
sní výstavu v dané situaci, kdy názory
okresních a městských zastupitelů ne-
byly jednotné, bylo obtížné, a proto se
také termín jejího uspořádání oddalo-
val. Největším impulzem byly výstavy,
které uspořádala blízká města. V Ho-

řicích byla v roce 1903 velká inspirující
Výstava Českého severovýchodu, vzo-
rem byla zejména výstava v Nové Pace.

30. října 1910 se několik iniciátorů,
především z řad chlumeckých živnost-
níků, sešlo v hotelu Okresní dům, aby
položili reálné základy myšlence na po-
řádání okresní výstavy v Chlumci nad
Cidlinou. Již při této schůzce byl usta-
ven přípravný výstavní výbor, jehož čle-
ny byli například podnikatelé Josef Ne-
tolický, Karel Frič, ředitel školy Dostál,
starosta z Lučic Josef Mrňák, živnostník
a chlumecký radní Josef Líbal, nepolis-
ký student Jan Černý (pozdější právník
a politik) a další. Došlo také k dohodě,
aby se o přípravu staralo pět odborů:
instalační, reklamní, zábavní, finanční
a ubytovací, později byl návrh rozšířen
ještě o kulturní a zemědělský výbor.
Bylo vidět, že si přípravu výstavy již pře-
dem okoukli u jiných pořadatelů. Všich-
ni se shodli se na tom, že pro pořádá-
ní výstavy je nezbytné získat zájem co
největšího počtu místních živnostníků,
okolních sedláků a vůbec celé veřej-
nosti. Svolali proto již na neděli 13. lis-
topadu tzv. manifestační schůzi, při
které se tento zájem o výstavu snažili
vyvolat. Zde byl také ustaven definitiv-
ní výstavní výbor, ve kterém byli i sta-
rostové ze Žiželic, Lužce a Lučic, Čuřík,
Poříz a Mrňák. Výbor pracoval velmi in-
tenzivně, scházel se dokonce několi-
krát v měsíci a jeho členové byli zastou-
peni ještě ve výše uvedených odborech.
Pro všechny zainteresované se stala
příprava výstavy opravdu velikou zá-
těží. Předsedou výstavního výboru se
stal místní cukrář a radní Josef Líbal.
Jedním z nejaktivnějších členů výstav-
ního výboru byl Josef Netolický, který
se po svém příchodu do Chlumce nad
Cidlinou na počátku století zapojil do
veřejného života, nejprve v Sokole, poz-
ději i ve veřejné správě města. Při pří-
pravě výstavy vedl reklamní odbor. Jeho
činnost začala vyhlášením honorované
soutěže o výstavní plakát. Zatím bylo
rozesláno 1000 ks prozatímních plaká-
tů. Tak široce se pořadatelé rozmách-
li. Do soutěže na plakát se přihlásilo
8 umělců, vítězem anonymního hodno-
cení ze šesti předložených nabídek se
stal v lednu 1911 Bohuslav Sucharda

Chlumecké okresní výstavy
Sto let od první chlumecké okresní výstavy 1911
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třebnou květinovou výzdobu přislíbili
provést místní zahradníci. 

S okresní výstavou je spojen také
vznik známého obrazu Vincence Be-
neše Porážka selského lidu u Chlum-
ce 1775. Pořadatelé byli zřejmě inspi-
rování dioramou bitvy o Karlův most
z pražské Jubilejní, nebo Maroldovou
panoramou Bitvy u Lipan z výstavy ar-
chitektury a inženýrství na pražském
výstavišti v roce 1898 a požádali pro-
to krajana, žijícího již v Praze o obraz
připomínající selské povstání, které by-
lo podle legendy ukončeno ve vodách
Velkochlumeckého rybníku. V květnu
1911 malíř zadavatelům poslal svůj ná-
vrh. Škoda, že ho nemůžeme posoudit
sami, ale výstavní výbor umělce požá-
dal, aby obraz upravil: pohled na zá-
mek je třeba přenést ze Starochlumec-
kého rybníka do Zapče, je zde hodně
vojáků a málo sedláků, kroje by měly
být pestřejší a vůbec, měl by se přijet
podívat! Jak to nakonec dopadlo, již
můžeme hodnotit společně. Je jen zají-
mavé, kolik umělců, ale i ostatních lidí
spojuje dávnou rebelii se Starochlumec-
kým rybníkem. Obraz je umístěn v za-
sedací místnosti radnice, protože se
zatím vhodnější umístění nenašlo. Po
skončení výstavy se měl stěhovat do
staré školy, v té době již mateřské škol-
ky, kde měla být jedna místnost vy-
dělena pro městské muzeum. K tomu
ovšem nedošlo, po mnoho let byl pro-
to obraz umístěn ve školní kreslírně.
Když zde byly prováděny stavební úpra-
vy, dostal se po krátké anabázi s ne-
šZastným osudem městského muzea na
radnici. 

Po příkladu ostatních krajinských
výstav byla i na té naši část věnována
vlastivědě a národopisu. Ačkoliv v ro-
ce 1911 Klicperův rodný domek u ná-
městí stále stál, nebyl přístupný, proto

na výstavě byla instalována jeho rodná
světnička s portrétem, který zřejmě na-
maloval Ludvík Barták poprvé snad již
ve spojitosti s pražskou Jubilejní. O Klic-
perovi měl na výstavě promluvit také
František Šubert, spisovatel, dramatik,
divadelní historik a první ředitel Národ-
ního divadla po jeho otevření. V. K. Klic-
pera měl s chlumeckými studenty hrát
divadlo tehdy právě před sto lety v ro-
ce 1811. Jistě vás napadne, stejně jako
mě, že letos je to již plných dvě stě ro-
ků. Pamětní tabule nám připomíná, že
k této události mělo dojít v bývalém
hostinci Ressource v panském domě
v dnešní ulici Boženy Němcové. Byly zde
předvedeny lidové kroje, zvyky a tradi-
ce Pocidliní pro poučení, ale také po-
těšení návštěvníků. 

Benešův obraz byl vydán na po-
hlednici a navíc byla vytištěna v ná-
kladu 3 000 ks brožura O selských re-
beliích u Chlumce r. 1620 a 1775, jako
výklad historie doprovázející obraz. Ne-
byl to však jediný tisk, který výstavní
výbor pořídil. Další brožurkou byla Po-
věst Jan za chrta dán a Luhy, zaniklá
osada, chov bažantů. Kulturní odbor se
staral, aby po celou dobu konání byl
na výstavě také kulturní program. Diva-
delní představení a koncerty připravili
místní ochotníci, tělovýchovnou akade-
mii připravili místní sokolové, na výstavě
byly dny věnované venkovským obcím,
hasičům, různým řemeslům a vystupo-
vali i profesionální umělci. Jakou po-
zornost výstavní výbor přípravě věnoval,
možná dokládá i to, že pro dvacet vý-
stavních zřízenců byly pořízeny unifor-
my, které si ovšem museli postupnými
splátkami uhradit. Se záměrem uspořá-
dat výstavu vyzvali pořadatelé chlumec-
ké spolky a živnostenské cechy k vlastní
prezentaci a setkávání. Zřejmě největší
takovou součástí okresní výstavy, kterou

se ujali místní včelaři, byl sjezd včelařů
československých. Samotné toto setká-
ní bylo několikadenní s vlastním pro-
gramem a širokou účastí včelařů. 

Pečlivá příprava výstavy byla nepo-
chybně pro všechny pořadatele velmi
náročným úkolem. Výstavnímu výboru
slouží ke cti, že kolem sebe shromáždil
mnoho spolupracovníků, ale jeho čle-
nové přípravě věnovali vedle své běžné
činnosti nesmírné úsilí. Velké vypětí za-
žíval také předseda výstavního výboru
a není proto divu, že v červnu na svou
funkci rezignoval. Jeho rezignace však
nebyla přijata a všichni jeho kolegové
se ho snažili podpořit a povzbudit. Na-
pětí vyvolávalo zejména finanční za-
bezpečení celého velkolepého projektu.
Ještě v červenci volali pořadatelé: chybí
peníze! Přesto vše směřovalo zahájení
1. výstavy okresu chlumeckého, ke kte-
rému došlo ve slavnostní síni školní bu-
dovy, na výstavišti koncertovala vojen-
ská hudba c.k. pěšího pluku. Večer se
konala akademie v okresním domě.
V hotelu Okresní dům byl také banket,
na který si hosté mohli zakoupit vstu-
penku. Pořadatelé se připravili na vel-
kou návštěvu. Pořídili 30 000 vstupenek
denních, 20 000 dětských a dělnic-
kých, 500 permanentních. Výstava by-
la opravdu úspěšná, vzhledem k zá-
jmu byla prodloužena do 10. září 1911.
Předseda výkonného výstavního výbo-
ru hned v září přes úspěch, kterého
výstava dosáhla, definitivně odstoupil.
Možná byl opravdu unaven, nebo ne-
souhlasil s jednáním jiných členů výbo-
ru, kteří si začali přisvojovat zásluhy,
které jim nepatřily. Nejlepší exponáty
byly vyhodnoceny nejen výstavním výbo-
rem, ale nezávisle také dalšími. V soula-
du s výstavním řádem byly vystavovateli
ponechané exponáty v říjnu vydraženy
ve prospěch rozpočtu výstavy. Čestné

diplomy byly předávány v listopadu a ke
konečnému vypořádání a vyhodnocení
došlo v polovině následujícího roku.
Také po finanční stránce, přes všech-
ny dřívější obavy, byla výstava úspěšná.
Byly splaceny všechny vzniklé závazky,
uhrazeny náklady na vymalování ško-
ly, 500 K bylo věnováno na sbírku na
postavení pomníku J.A. Komenského.
K jeho odhalení došlo v roce 1923. Ve
výboru bylo rovněž navrženo, aby byla
část výtěžku věnována na Sokol v Ži-
želicích a agrárnímu dorostu, jehož or-
ganizace byla v okrese velmi aktivní.
Nakonec prý především zásluhou Zik-
munda Kozelky byl celý čistý přebytek
z úspěšné výstavy věnován místnímu
Sokolu. Neviděl jsem žádné doklady,
které by svědčily o aktivní účasti Zik-

munda Kozelky ve výkonném výboru
okresní výstavy, jak někteří badatelé
uvádějí. Je však nepochybné, že jako
starosta, nejvyšší okresní úředník a je-
den z čestných předsedů okresní výsta-
vy měl na činnost celého výboru znač-
ný vliv. Při určení, jak s čistým výtěžkem
naložit, ho uplatnil. V zápisech sokol-
ských kronik se píše, že mnoho nefan-
dil jejich cvičení ve škole, snad o ni měl
strach, a proto se také u něho dostá-
valo sluchu výtkám školníka a ředitele
Procházky k jejich využívání školní tě-
locvičny. Tak se traduje, že při jedné
večerní návštěvě zastihl hlučné sokolky
v tělocvičně a okřikl je, že dělají hluk,
a přidal ještě něco navíc. To je prý ura-
zilo tak, že mezi ním a Sokolem se již
tak dost napjaté vztahy ještě vystupňo-

valy. O jejich urovnání se velmi snažil
Josef Netolický a možná se mu to po-
vedlo. Kozelka po skončení výstavy do-
poručil, aby zbývajících 8 000 K při-
padlo na stavbu nové tělocvičny (tehdy
v záměru Národního domu). Sokol za
ně koupil pozemek, na kterém byla vý-
stava a kde měl původně objekt stát, aby
ho potom v roce 1927 vyměnil s obcí za
pozemek, kde byla následně sokolovna
postavena. Událost potom poslanec Jo-
sef Netolický připomněl u příležitos-
ti oslav padesáti let Sokola v Chlumci
v roce 1933. V tom roce se také kona-
la druhá chlumecká okresní výstava, je-
jíž část byla umístěna v nové sokolovně
a na cvičišti pod sokolovnou.

Pokračování příště
-ijv-

Výročí narození - červenec 2011
90 let
Paní Květuše Jiskrová nar. 26. 7. 1921
Říhova 365, Chlumec nad Cidlinou

91 let
Paní Marie Synková nar. 4. 7. 1920
Palackého 151, Chlumec nad Cidlinou

Srdečně blahopřejeme.
Za správní odbor: Mgr. Zdena Valentová

Omluva paní Ludmile Riegerové
V minulém čísle Chlumeckých listů jsem v rubrice „vý-

ročí narození“ na měsíc červen r. 2011 chybně uvedla rok
narození paní Ludmily Riegerové z Kladrub 45. Paní Rie-

gerová se narodila 9. 6. 1931 a ne v roce 1921, jak jsem
omylem uvedla.

Paní Riegerové se tímto velmi omlouvám.

Za správní odbor: Mgr. Zdena Valentová

Dne 22. června 2011 uplyne již 1 rok 
od úmrtí naší mamči, 

paní Milušky TŮMOVÉ, 
dlouholeté pracovnice Textilu.

S láskou v srdci budou stále vzpomínat
syn Milan a dcera Eva s rodinami.

Dne 2. července 2011 uplyne 1 rok
od úmrtí naší milované maminky 

a babičky, paní

Jaroslavy RAKOUSKÉ.

Dne 3. července 2011 by oslavil 
85. narozeniny náš milovaný tatínek

a dědeček, pan 

Oldřich RAKOUSKÝ.

Moc nám chybíte. 
S láskou vzpomínají dcery Jana 

a Jaroslava, vnoučata a pravnoučata.

Uhasla svíčka, ty jsi šel spát,
na Tebe vzpomíná, kdo Tě měl rád.

Děkujeme všem přátelům, kamarádům a známým
za slova útěchy a květinové dary 

při posledním rozloučení 

s panem Miroslavem KOLAŘÍKEM.

Děkujeme též pracovníkům pohřební služby 
pana Netíka.

Zarmoucená rodina.

Inzerce
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Narozené děti s trvalým bydlištěm v Chlumci n. C.
Jan Batka
Naomi Liliana Faltusová

Anna Liebichová
Anežka Linhartová

Jakub Novák
Viktor Trojan

Odešli z našich řad
Božena Horynová 93 let
Erich Kleinander 66 let
Jan Macháček 59 let
Alena Formánková 65 let
Danuše Myšková 72 let

Marie Nováková 91 let
Jan Trnka 62 let
Helena Vrábe�ová 88 let

Za evidenci obyvatel: I. Fölklová

Sňatky uzavřené na zámku Karlova koruna
27. 5. 2011
Ondřej Jakubský Hradec Králové
Eva Jochimová Hradec Králové

28. 5. 2011
Libor Novotný Chvaletice
Martina Hutlová Chvaletice

Sňatek uzavřený v obřadní síni radnice
21. 5. 2011
Lukáš Havránek Lázně Bohdaneč
Jitka Morávková Lázně Bohdaneč

Sňatek uzavřený na zámecké zahradě
7. 5. 2011
Michal Vašíček Lázně Bohdaneč
Kateřina Janů Praha

Sňatek uzavřený v Loretě
13. 5. 2011
Martin Gregor Hradec Králové
Michaela Dvořáčková Syrovátka Za matriku: I. Uchytilová
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